
WWW.BRATISLAVSKENOVINY.SK

STARÉ MESTO
Turistické Prešporáčiky 
do pešej zóny historické-
ho centra už nesmú, stoplo 
ich nové všeobecne záväzné 
nariadenie (VZN) Starého 
Mesta. Samospráva záro-
veň pripravila ďalšie, prís-
nejšie opatrenia pre vjazd 
do cennej lokality, ktoré sa 
týkajú všetkých áut.
Podľa Starého Mesta červené 
„vláčiky“ prekážali ľuďom 
v pešej zóne, a navyše vraj 
ničili dlažbu. Rodinná firma, 
v ktorej Prešporáčik vzni-
kol, s takýmto zdôvodnením 
nesúhlasí. Generálna mana-
žérka spoločnosti  Tour4U 
Katarína Nošková tvrdí, 
že za 20 rokov, odkedy ich 
prevádzkujú, nemali žiadne 
sťažnosti. „Naopak, dostali 
sme množstvo podporných 
správ a ďakovných listov od 
detí, škôl, seniorov, hendike-
povaných, ambasád, minis-
terstiev, firiem, turistov... Od 
samosprávy sme si vyžiadali 

informáciu o tom, či evidujú 
nejaké oficiálne sťažnosti – 
neevidujú,“ hovorí.
Pripomína tiež, že vyhliad-
kové vozidlá jazdiace na 
ekologický pohon boli vytvo-
rené v spolupráci so Starým 
Mestom práve pre pešiu zónu. 
Poskytla nám stanovisko spo-
ločnosti VUIS-CESTY, ktorá 
v minulosti posudzovala, do 
akej miery zaťažujú dlažbu 
v pešej zóne. Konštatuje sa 
v ňom, že „vozidlo ani celá 
súprava vozidiel Prešporáčik 
Old Timer v hmotnosti cca 
10 % prípustnej hmotnosti 
v zmysle zákona nemôže pri 
prevádzke poškodzovať žiad-
nu vozovku dopravnej plochy, 
a teda ani dopravných plôch, 
parkovísk a plôch z dlažby 

pre peších v historickej časti 
Bratislavy.“ 
O zákaze prevádzkovať Preš-
poráčiky v pešej zóne sa do-
zvedeli vlani v decembri na 
stretnutí so zástupcom staros-
tu a s prednostom miestneho 
úradu. „Vtedy už bolo o všet-
kom rozhodnuté a my sme sa 
´zviezli´ na vlne všeobecného 
obmedzenia dopravy v cen-
tre,“ pokračuje Katarína Noš-
ková. „Chápeme, že vedenie 
mestskej časti rozhoduje 
o množstve vecí a je ťažké 
mať o nich dosť informácií, 
čo bol aj náš prípad,“ dodáva 
s tým, že sú pripravení kedy-
koľvek poskytnúť samospráve 
kompletné informácie.  (ac)
 Foto: shutterstock 
Pokračovanie na str. 4

Piatok 5. apríla 2024

Aktuálne  
správy o dianí  

v Bratislave  
nájdete aj na

www.banoviny.sk  
a na Facebooku  

www.facebook.com/banoviny 
Píšte, pýtajte sa, komentujte

Ročník XXVII. ~ Číslo 4Pressburger Zeitung ~ Pozsonyi Újság ~ Nova Posoniensia

Prešporáčik má v pešej zóne stopku,
vjazd sa sprísni aj pre ďalšie vozidlá

Rekreačné 
linky sú späť
BRATISLAVA
Dopravný podnik obnovil 
obľúbené sezónne linky, 
ktoré ponúkajú spojenia 
prestupných uzlov s vyhľa-
dávanými turistickými lo-
kalitami. 
Hovorca dopravného pod-
niku Jozef Vozár tiež infor-
moval, že počas tohtoročnej 
sezóny jazdia do rekreačných 
oblastí výlučne ekologické 
elektrobusy. 
Linka 43 premáva v najvy-
ťaženejších časoch počas 
víkendov a sviatkov v inter-
vale 10 minút, vďaka čomu 
posilnila spojenie na trase 
Patrónka – Lesopark. Využiť 
môžete aj spoje v trase Pat-
rónka – Kačín. Na prestup-
nú zastávku Patrónka sa dá 
priamo docestovať linkami 
z centra mesta, Petržalky, 
Ružinova, Nového Mesta, 
Kramárov, Dúbravky, La-
mača, Záhorskej Bystrice, 
Devínskej Novej Vsi, a pro-
stredníctvom prestupu i z os-
tatných častí mesta.
Po zimnej prestávke môžete 
počas víkendov a sviatkov 
opäť využiť linku 154, pre-
mávajúcu medzi Horárňou 
Krasňany a oblasťou Peknej 
cesty, kde sa dá prestúpiť na 
električku číslo 3. Na linke 
144 premávajúcej na Kam-
zík pridal dopravný podnik 
večerné spoje a predĺžil jej 
premávku až do 19.15 h.  
Premáva taktiež počas víken-
dov a sviatkov, v najvyťaže-
nejších častiach dňa v inter-
vale 15 minút. Na prestupnú 
zastávku Koliba sa dostanete 
linkou 44. Odchody linky 
144 z Koliby nadväzujú na 
príchody trolejbusov z mes-
ta.  (ts, ms)

2 Ako sa zmení
 naše mesto?
 Metropolitný inštitút 

predstavil demogra-
fickú prognózu, ktorá 
skúma, akým mestom 
bude Bratislava v bu-
dúcnosti. 

6 Ruina v centre
 Pekná budova z roku 

1920 v Starom Meste 
sa v priebehu rokov 
zmenila na dom hrôzy. 
Riešenie zúfalej situá-
cie, po ktorom volajú 
ľudia v okolí, vyzerá 
byť v nedohľadne.

8 Električkár 
 Marek maľuje 
 krásne obrazy
 Vodič bratislavskej 

električky Marek An-
toniaci je nadaný vý-
tvarník. Jeho tvorba 
ukazuje, že cesty môžu 
byť veľkou inšpiráciou 
pre umelecké vyjadre-
nie.

19 Bujaré oslavy
 v Starej radnici
 Medzi múrmi Starej 

radnice sa odohrávali 
nielen dôležité epizódy 
bratislavskej histórie, 
ale i neviazané zábavy, 
na ktorých sa tancova-
lo až do rána.
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Trasa „vláčikov“ v pešej zóne
Podľa Tour4U premávali vlani v pešej zóne počas najrušnejšej 
sezóny primárne dva Prešporáčiky denne. Jazdili po Rybnom, 
Františkánskom i Hlavnom námestí a po uliciach Panská, Ventúr-
ska, Prepoštská, Kapitulská, Farská, Klariská, Baštová a Rad-
ničná. Priemerne prešlo pešou zónou za hodinu jedno vozidlo.

Prešporáčiky začali voziť 
turistov pred 20 rokmi.
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Nádych
Viac svetla a slnka, aj viac 
energie a optimizmu nám za-
každým prináša jar a je fajn, 
keď vieme nové príležitosti 
vnímať a využiť. Na dobrom 
mieste, so správnymi ľuďmi.
Príjemným zážitkom pre nás 
bolo napríklad stretnutie 
s električkárom Marekom na 
jeho prvej samostatnej vý-
stave v Galérii Starý Avion 
– maľuje nádherné obrazy, 
pričom nápady zbiera často 
práve za riadiacim panelom 
električky (str. 8). 
Dobrou inšpiráciou môže 
byť i príbeh cyklistky Ka-
mily, ktorá dokáže posúvať 
svoje hranice – šport ju učí 
nikdy sa nevzdávať, ale bojo-
vať, a k tomu povzbudzuje aj 
iných (str. 9). 
Do tretice vyberáme z našich 
novín peknú vetu moderátora 
Richarda Vrableca (str. 12): 
„Je krásne, keď stretnete člo-
veka, ktorého život baví, vte-
dy aj váš život bude veselší.“ 
Iste, stane sa, že niektorý deň 
zďaleka nie je na úsmev, ale 
stretnutia s pozitívnymi ľuďmi 
ho vedia odľahčiť. A nielen tie. 
Ak ste posledné týždne trávili 
najmä na sociálnych sieťach, 
v ringu, kde sa nehrá úplne fér, 
je čas vyjsť von, nadýchnuť sa. 
Rozkvitnutá jarná Bratislava 
poteší oko i dušu, navyše, ulice 
čoskoro ožijú i mestským fes-
tivalom s pestrým programom 
pre všetkých... Na to, aby život 
bavil, často stačia maličkosti.
 Anna Čapková

OBRAZY
NAJLEPŠIE
PREDÁTE 
V AUKCII

Žiadne
poplatky
Galéria Art Invest

Dobrovičova 7, Bratislava
Info: 0905 659 148
www.artinvest.sk
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Dovolenka 
a pracovné 
právo II.
V predošlom článku sme sa
venovali základným ustanove-
niam Zákonníka práce o dovo-
lenke. Na článok nadviažeme a
budeme sa venovať spoločným
ustanoveniam Zákonníka práce
o dovolenke.
Zamestnávateľ môže určiť
zamestnancovi čerpanie dovolen-
ky, aj keď dosiaľ nesplnil pod-
mienky na vznik nároku na dovo-
lenku, ak možno predpokladať, že
zamestnanec tieto podmienky
splní do konca kalendárneho roka,
v ktorom dovolenku čerpá, alebo
do skončenia pracovného pomeru.
Čerpanie dovolenky by mal v
zmysle zákona určovať zamestná-
vateľ tak, aby si zamestnanec
mohol dovolenku vyčerpať spra-
vidla vcelku a do konca kalendár-
neho roka. Pri určovaní dovolenky
je potrebné prihliadať na úlohy
zamestnávateľa a na oprávnené
záujmy zamestnanca. Zamestná-
vateľ je povinný určiť zamestnan-
covi čerpanie aspoň štyroch týž-
dňov dovolenky v kalendárnom
roku, ak má na ne nárok, a ak
určeniu čerpania dovolenky ne-
bránia prekážky v práci na strane
zamestnanca. Ak sa poskytuje
dovolenka v niekoľkých častiach,
musí byť aspoň jedna časť najme-
nej dva týždne, ak sa zamestnanec
so zamestnávateľom nedohodne
inak. Čerpanie dovolenky je
zamestnávateľ povinný oznámiť
zamestnancovi aspoň 14 dní
vopred. Obdobie môže byť výni-
močne skrátené so súhlasom za-
mestnanca. Za časť dovolenky,
ktorá presahuje štyri týždne
základnej výmery dovolenky,
ktorú zamestnanec nemohol
vyčerpať ani do konca nasledujú-
ceho kalendárneho roka, patrí za-
mestnancovi náhrada mzdy v
sume jeho priemerného zárobku.
Za nevyčerpané štyri týždne zák-
ladnej výmery dovolenky nemôže
byť zamestnancovi vyplatená
náhrada mzdy, s výnimkou, ak si
túto dovolenku nemohol vyčerpať
z dôvodu skončenia pracovného
pomeru. JUDr. Dionýz Stehlík

JUDr. Pavel Jurek
0917/822 723

Dispečerov
mesta spoznáte
jednoduchšie
BRATISLAVA
Dispečing bratislavského
magistrátu má dva nové slu-
žobné automobily, ktoré budú
slúžiť pracovníkom dispečin-
gu z oddelenia správy komu-
nikácií na lepšie a operatívnej-
šie zasahovanie.
Služobné autá sú určené na efek-
tívnejšie zabezpečovanie kon-
troly verejných priestranstiev a
operatívnejší zásah v teréne pri
mimoriadnych udalostiach.
Automobily sú ľahko rozpozna-
teľné, pretože sú označené
logom mesta a mestskými far-
bami. 
Bratislavský magistrát kúpil dve
vozidlá, obe sú v bielej farbe a s
logom mesta Bratislavy,  za pri-
bližne 20-tisíc eur. Vozidlá sú
vybavené sú majákom a výstraž-
ným osvetlením na zadnom
okne s nápisom Správa komuni-
kácií, kde je uvedený aj telefo-
nický a e-mailový kontakt na
dispečing mesta na oddelení
správy komunikácií. 
Na uvedené kontakty bude tiež
možné nahlasovať prípadné po-
ruchy na mestských cestách, či
upozorniť na prekážky na mest-
ských komunikáciách alebo na
zníženú zjazdnosť bratislav-
ských ciest. (kk)
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Mirbachov palác je zreštaurovaný
podľa architektúry z 18. storočia
STARÉ MESTO
Zreštaurovanie fasády Mir-
bachovho paláca, ktorý bol v
zlom stave, je hotové. Práce
boli zamerané na obnovu
celkovej fasády, doplnenie
modelácie výzdoby, vytvore-
nie kópií jednotlivých prvkov
podľa originálov a došlo aj
na zlátenie kovových do-
plnkov. Mirbachov palác má
aktuálne vzhľad pôvodnej
architektúry zo 60. rokov 18.
storočia.
Cieľom obnovy fasády bolo
reštaurátorským spôsobom do-
siahnuť čo najlepší technický a

estetický stav fasády vrátane
všetkých jej prvkov. Reštaurá-
torské práce boli zamerané na
obnovu fasády, kamenných
portálov, soklov a ostení,
obnovu drevených okien, dverí
a mreží. 
V rámci reštaurátorských prác
sa upravili kamenné fragmenty,
doplnili modelácie štukovej
výzdoby a chýbajúcich častí
omietkovej vrstvy, vytvorili sa
kópie umelokamennej vázy
odliatím a farebne sa upravili
erbové polia v intenciách
heraldickej farebnosti erbov
grófa Nyára. Tie boli následne

osadené do kartuše tympanónu
paláca. Pozlátili sa kovové
doplnky, napríklad rokajový
štítok, kľučky brán či rokajová
výzdoba mreží balkóna, ktoré
boli zlátené aj v pôvodnej
architektúre paláca. 
Opravené boli okenné krídla,
vstupné brány či kamenné
sokle, ktoré vzhľadom na
veľký rozsah poškodenia
nahradili nové kópie. Obnove-
ný bol aj južný štítový múr
nachádzajúci sa nad susedným
objektom, pričom na tieto práce
bola potrebná horolezecká
technika. (kk)

JARNÝ VÝPREDAJ
VOZIDLÁ IHNEĎ K DISPOZÍCII

IBA V MOTOR PARTNER
BRATISLAVA-PETRŽALKA

MOTOR PARTNER, Panónska cesta 22, Bratislava, tel.: + 421 915 793 816 / 02 6353 4444
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Infúzna liečba pod dohľadom lekára 
- vysokodávkovaný vitamin C, analgetická, 

vazodilatačná infúzna liečba

BRATISLAVA
Metropolitný inštitút pred-
stavil demografickú prog-
nózu, ako bude naše mesto 
s najväčšou pravdepodob-
nosťou vyzerať o štvrťsto-
ročie. Dokument s názvom 
Bratislava 2050 bude jed-
ným z podkladov pri prí-
prave nového územného 
plánu.
Aká bude Bratislava, ak by 
sa zastavil prílev obyvateľov 
do nášho mesta? Populácia 
by do roku 2050 nielenže 
významne zostarla, ale klesla 
by na úroveň spred 20 rokov. 
Scenáre budúcnosti, ktoré 
prináša Metropolitný inšti-
tút Bratislavy (MIB), však 
vďaka prílevu predovšetkým 
mladších obyvateľov rátajú 
aj s pozitívnymi predpoklad-
mi. „Vysoký scenár rastu po-
pulácie hovorí až o takmer 
600-tisíc trvalo bývajúcich 
obyvateľoch v roku 2050, 
ktorí sú dôležití pre rast eko-
nomiky mesta a celej kraji-
ny,“ informovala hovorkyňa 
MIB Michaela Pavelková.  
Štúdia poskytuje dôležité de-

mografické prognózy, ktoré 
majú výrazne posunúť tvor-
bu nového územného plánu 
Bratislavy, ale aj iné mest-
ské politiky. „Prognóza je 
významným dokumentom, 
vďaka ktorému bude mesto 
môcť lepšie a premyslenejšie 
plánovať svoj rozvoj. Umož-
ňuje nám pracovať s mož-
nými scenármi o budúcnosti 
a zohľadňovať ich v tvorbe 
nového územného plánu tak, 
aby reflektoval budúce po-
treby obyvateľov a obyva-
teliek,“ uviedla riaditeľka 
MIB Petra Marko. 
Viac ako 600-stranový doku-
ment dáva napríklad odpo-
vede aj na otázky, aké bude 

vekové zloženie obyvateľov 
nášho mesta, odkiaľ budú 
prichádzať, akým spôsobom 
sa budú po meste pohybovať 
alebo čo tam budú robiť. 
S prípravou nového územného 
plánu sa mesto rozhodlo začať 
po tom, ako 1. apríla vstúpila 
do účinnosti nová legislatí-
va. Tá predpokladá, že všet-
ky obce vrátane Bratislavy si 
pripravia nové územné plány, 
pričom tie „staré“ stratia plat-
nosť do apríla 2032. „Zdá sa 
to dlhé obdobie, ale poznajúc 
procesné ustanovenia a spô-
soby participácie je to obdo-
bie, ktoré treba hneď plniť 
konkrétnymi krokmi. Tento 
rok sa preto veľmi vážne pus-
tíme do nového územného 
plánu,“ uviedol hlavný archi-
tekt Bratislavy Juraj Šujan.  
„V každom prípade sa budeme 
snažiť zvrátiť podľa nás veľmi 
nepriaznivý trend, keď sa nám 
rozrastá mesto do akejsi sídel-
nej kaše do regiónov,“ pozna-
menal Šujan s tým, že to ne-
považujú za dobré z hľadiska 
environmentálneho či doprav-
ného.  (ts, TASR)
 Foto: shutterstock

Začne Bratislava starnúť, alebo  
budeme potrebovať viac škôlok?

Najmladšia bude Záhorská Bystrica
Štúdia MIB predpokladá i to, že vo všetkých mestských častiach 
budú ľudia starnúť. Zvýšenie priemerného veku obyvateľov 
počas prognózovaného obdobia však bude rozdielne, od 0,5 
roka v Lamači po takmer 7 rokov v Čunove. Najmladších obyva-
teľov s priemerným vekom 40,2 roka má mať v roku 2035 Zá-
horská Bystrica, naopak, najstarších Devínska Nová Ves – 47,3 
roka a Vrakuňa – 48 rokov. Priemerný vek v blízkosti hranice 46 
rokov budú mať v roku 2035 obyvatelia Karlovej Vsi, Čunova, 
Petržalky, Starého Mesta a Podunajských Biskupíc.
 Štúdiu nájdete na webe https://mib.sk/bratislava-2050/ 

Prognóza MIB má pomôcť lepšie a premyslenejšie plánovať 
rozvoj mesta.

Novinka v PAAS
STARÉ MESTO
Cez víkendy budete môcť 
s bonusovou kartou parko-
vať dve hodiny zadarmo aj 
v centre mesta.
Mesto sa rozhodlo pre zmenu 
pravidiel pri používaní bonu-
sovej parkovacej karty PAAS 
v Starom Meste – od soboty 
6. apríla bude platiť počas 
víkendov aj v zóne SM0 Cen-
trum - Panenská (od Palisád 
po Dostojevského rad). „To 
znamená, že obyvatelia Bra-
tislavy budú môcť parkovať 
s bonusovou kartou v so-
botu a nedeľu v zóne SM0 
prvé dve hodiny bez ďalších 
poplatkov,“ uviedol hovor-
ca magistrátu Peter Bubla. 
Zmenou pravidiel chce mesto 
zjednodušiť dostupnosť cen-
tra na krátkodobé parkova-
nie, keďže si uvedomuje, že 
je to významné miesto stretá-
vania sa či rôznych spoločen-
ských a kultúrnych podujatí. 
Zároveň však nechce zhoršiť 
situáciu rezidentov. (TASR)

Chcete k polícii?
BRATISLAVA
Mestská polícia plánuje do 
roku 2026 zamestnávať 500 
policajtov.
V súčasnosti sa v uliciach 
strieda 300 policajtov v dva-
násťhodinových službách. 
„Ďalších 50 pracuje v ope-
račnom a kamerovom stredis-
ku alebo ako velitelia jednot-
livých okresov so zástupcami 
a s veliteľmi zmien,“ priblí-
žil hovorca mestskej polície  
Peter Borko.  (TASR)
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PETRŽALKA
Výstavba novej električ-
kovej trate v Petržalke by 
mala byť vo významnej 
miere ukončená ešte v tom-
to roku. O novom termíne 
a podpisu dodatku infor-
moval na sociálnej sieti pri-
mátor Matúš Vallo.
„Po náročných rokovaniach 
so španielskym a čínskym 
vedením zhotoviteľa stavby 
Petržalskej električky sme 
podpísali dodatok zmluvy 
s novým harmonogramom 
– električková trať má byť 
odovzdaná mestu do 15. de-
cembra 2024,“ uviedol Vallo.
Výstavba oproti pôvodným 
plánom mešká. „Hoci na väč-
šine úseku je už vybetónovaná 
spodná doska jazdnej dráhy, 
na 620 metroch už aj s koľaja-
mi, a postupne sa budujú tiež 
nové mosty, križovatky a nové 
depo, otvorene sme komuni-
kovali, že nie sme s celkovým 
tempom prác spokojní a že 
dokončenie trate podľa platné-

ho harmonogramu už nebolo 
možné garantovať. Zhotovite-
ľovi sme adresovali množstvo 
výhrad a žiadali ho o nápravu, 
avšak to posledné, čo by kto-
koľvek chcel, bolo, aby nám 
aj tu hrozila situácia ako pri 
tuneli Višňové,“ pokračoval 
primátor.
Pripomenul tiež, že stavba od 
začiatku čelila viacerým prob-
lémom, od komplikovaných 
vzťahov v pôvodnom kon-
zorciu cez radikálne zvýšenie 
cien energií a materiálov v ce-
lom regióne až po objektívne 

prekážky, ako napríklad odha-
lenie nelegálnej skládky ne-
bezpečného odpadu ešte z čias 
výstavby sídliska či ďalších 
skládok stavebného odpadu.
„Posledné mesiace sme však 

urobili všetko, čo bolo v na-
šich kompetenciách, a v sú-
lade s týmito limitmi sme 
vyrokovali dodatok k zmluve 
s novým harmonogramom 
prác. Cieľom mesta aj zho-
toviteľa je zintenzívniť práce 
pre čo najskoršie dokončenie 
stavby,“ informoval. 
Podpisu dodatku predchádza-
li náročné rokovania nielen 
s vedením španielskeho zho-
toviteľa Aldesa, ale aj s vede-
ním vlastníka Aldesy, čínskou 
spoločnosťou China Railway 
Construction Corporation, 
ktorej top manažment prices-
toval na Slovensko. (ms)
 Foto: bn

Pokračovanie zo str. 1

STARÉ MESTO
Vo firme Tour4U veria, že 
stále môžu zvrátiť rozhod-
nutie o zákaze Prešporá-
čikov v pešej zóne, Staré 
Mesto však chce dopravu 
v historickom centre ešte 
viac utlmiť.
Manažérka firmy Katarína 
Nošková hovorí, že členo-
via komisie pre dopravu im 
odporučili podať návrh na 
zmenu VZN č. 8/2023, kto-
ré stoplo „vláčiky“ v pešej 
zóne. „Urobili sme to, avšak 
do dnešného dňa nemáme 
spätnú väzbu (do našej uzá-
vierky, pozn. red.). Určite to 
nevzdáme, pretože Bratisla-
va v porovnaní s blízkymi 
metropolami toho nemá veľa 
čo ukazovať a za Prešporáči-
kom do centra roky chodili 
nielen turisti z celého sveta, 
ale aj ľudia z celého Sloven-
ska vrátane Bratislavčanov. 
Ak poslanci nezmenia svo-
je rozhodnutie, Staré Mesto 
príde o jedinú atrakciu v pe-
šej zóne historického centra 
prezentujúcu históriu a kul-
túru turistom a širokej verej-
nosti.“
Prešporáčik je unikátny tým, 
že má audio-sprievodcu v 24 
jazykoch vrátane audia pre 
deti od spisovateľa Ľubo-
míra Feldeka. Predlohou na 
jeho dizajn bolo vozidlo, 
ktoré u nás jazdilo pred viac 
ako 100 rokmi, je vo farbách 

mesta a označené erbom Bra-
tislavy. 
Firma spustila i petíciu, aby 
ľudia vyjadrili svoj názor na 
Prešporáčiky v historickom 
jadre. Pripomína v nej aj fakt, 
že v minulosti viaceré cesty 
opravila na svoje náklady 
a prostredníctvom špeciálnej 
dane platí za vjazd do pešej 
zóny 8 percent všetkých ná-
kladov, ktoré mestská časť 
vynakladá na opravy ciest 
v celej pešej zóne. 
Samospráva argumentu-
je, že historické centrum 
s pešou zónou je veľmi 
malé, dá sa prejsť doslova 
za niekoľko minút. „Našou 
snahou je minimalizovať 
počet vozidiel v pešej zóne, 
aby bola skutočne bezpečná 
a pokojná. Zároveň dlhodo-
bo riešime poškodzovanie 
historickej dlažby vozidla-
mi, pretože tieto povrchy 
nie sú na ich súčasnú váhu 
a premávku stavané. Pre 
mestskú časť to znamenalo 

vysoké investície spojené 
s opravami,“ tlmočila stano-
visko Starého Mesta Marti-
na Karmanová z oddelenia 
komunikácie. Ku konkrét-
nym poškodeniam dlažby 
Prešporáčikmi sa však ne-
vyjadrila. 
Tvrdí, že o novej úprave 
VZN dôkladne diskutovali. 
„Turistické vláčiky vo svo-
jom okruhu Starým Mestom 
jazdili tými najkrajšími, ale 
aj najužšími uličkami, spo-
meniem napríklad Baštovú, 
Klariskú, nádhernú Kapitul-
skú. Ľudia sa im častokrát 
len tak-tak vyhli, v niekto-

rých miestach museli poč-
kať, kým vláčik prejde, a až 
potom pokračovať v chôdzi, 
a to sa týkalo aj veľkých 
skupín peších turistov,“ do-
plnila Martina Karmanová 
s tým, že zmena sa týka iba 
jedného z piatich ponúka-
ných okruhov. „Na dlhšie 
vzdialenosti, napríklad na 
Bratislavský hrad, Slavín, 
Námestie Slobody či k Mod-
rému kostolíku okružné tu-
ristické jazdy vláčikom dá-
vajú absolútny zmysel.“
Mestská časť plánuje spustiť 
v lete nový inteligentný sys-
tém manažovania vjazdov 
a EČV kamery napojené na 
pilomaty. Chce tak získať 
jasné dáta, a zároveň mož-
nosť kontroly, aby do histo-
rického centra jazdil iba ne-
vyhnutný počet áut. Aktuálne 
rieši i drop-off zóny pre men-
šie zásielky kuriérov. „Toto 
všetko postupnými krokmi 
smeruje k ochrane historic-
kého centra, podpore turizmu 
a prevádzkarov letných terás, 
ako aj udržaniu jedinečného 
charakteru najstaršej časti 
Bratislavy,“ uzavrela Karma-
nová.  (ac)
 Foto: shutterstock, Tour4U

ZUBNÁ AMBULANCIA 
AMBULANCIA 

STOMATOCHIRURGIE 
A IMPLANTOLÓGIE

oznamuje zmenu pracovnej 
doby od 15-21h

ošetríme každého, kto nám zavolá

0905 662 407 
STROMOVÁ 16, BA KRAMÁRE

Viac info na  
www.krajpotravin.sk

KRÁJaj ako šéfkuchár!

profi výbava  
do vašej kuchyne

krajpotravin kraj_potravin
* Nárok na zľavu až do výšky 70 % má Účastník  

po splnení podmienok spotrebiteľskej  
akcie Zanussi, pre viac informácií prosím  

navštívte www.krajpotravin.sk

-70%
zľavy až do

*

ZANUSSI is a registered trademark used  
under license from AB Electrolux (publ.).

Exkluzívne v KRAJi!

Zbieraj nálepky  
a získaj prémiové výrobky  

za skvelé ceny.

10 € = 1 nálepka
10 nálepiek  
= 1 produkt  

za zvýhodnenú cenu

Ponuka platí od 4. 4. 2024 do 16. 6. 2024  
alebo do vypredania zásob.

Staré Mesto nasadí v lete moderný systém kontroly

Čo ukázala čitateľská anketa na www.banoviny.sk
Naši čitatelia odpovedali na otázku, či sú za stopku pre Prešporáčiky v pešej zóne: z 1 338 hlasu-
júcich bolo až 89 % proti a iba 11 % za. V následnej diskusii odzneli rôzne názory pre i proti, vybrali 
sme niektoré z nich.
 Andrej: Bratislava má také malé centrum, že tie tri ulice môže každý pochodiť aj po vlastných.
 Vladimír: Pre niekoho je Prešporáčik atrakcia a zážitok, pre niekoho nie. Mňa osobne zaujíma 

„okolie“ centra iného mesta. Bratislava si vláčik doslova žiada, pretože centrum je roztiahnuté.
 Milina: Prečo nedá starosta stopku kolobežkárom, cyklistom? Tí ohrozujú ľudí, nie Prešporáči-

ky...
 Štefan: Ak sa raz bavíme o pešej zóne, tak má byť naozaj pešia, teda má tam byť minimum 

pohybu akýchkoľvek vozidiel a, samozrejme, aj bicyklov... Za Nesrovnala sa spočítalo, že denne 
býva až viac ako osemtisíc vjazdov do pešej zóny... Dnes iba ten nevojde do pešej zóny, kto 
nechce.

Staré Mesto spustí moderný systém, aby do historického 
centra jazdil iba nevyhnutný počet áut.

Práce na trati sa majú v najbližších týždňoch postupne 
zintenzívňovať.

„Dlažbu v centre neničíme, naopak, v minulosti sme ju sami viac-
krát opravovali,“ zdôrazňuje prevádzkovateľ Prešporáčikov.

Kedy sa odvezieme po novej trati?
Zhotoviteľ sa zaviazal do 15. decembra 2024 dostavať trať tak, 
aby po nej mohla jazdiť električka, a mestu do tohto dátumu dodať 
aj všetku dokumentáciu potrebnú na schválenie predbežného 
užívania trate. Cestujúci by sa tak mohli odviezť po novej trati už 
začiatkom budúceho roka, v závislosti od trvania povoľovacích 
procesov. Zhotoviteľ sa zároveň zaviazal dokončiť do augusta 
2025 zvyšok stavebných objektov, ktoré síce sú súčasťou projek-
tu, ale nie sú nevyhnutné pre samotnú prevádzku električky.

Nový termín pre petržalskú električku je 15. december Objavili  
stovky mín 
PETRŽALKA
Pri výkopových prácach 
v blízkosti Betliarskej ulice 
sa našli stovky mín z druhej 
svetovej vojny. 
„Policajní pyrotechnici po ob-
hliadke potvrdili, že ide o ne-
mecké protipechotné míny 
S-35. Nájdených bolo približ-
ne 400 kusov munície, ktorú 
policajti za dodržania prís-
nych bezpečnostných opatrení 
z miesta odviezli,“ informoval 
hovorca Krajského riaditeľstva 
Policajného zboru v Bratislave 
Michal Szeiff. Po dokončení 
pyrotechnického výkopu na-
pokon odviezli z miesta až tisíc 
mín, v dohľadávaní mín pláno-
vali pyrotechnici ešte pokračo-
vať. Polícia zároveň upozornila 
ľudí, aby v prípade podobného 
nálezu v žiadnom prípade ne-
manipulovali s muníciou a ih-
neď o ňom informovali. Ná-
sledky neodbornej manipulácie 
s ňou by boli v prípade explózie 
fatálne. (TASR)

Bistro 
v sade už
čoskoro otvorí
PETRŽALKA
Bistro Ferdinand, ktoré 
má fungovať v obnovených 
priestoroch bývalého ero-
tického salóna v Sade Janka 
Kráľa, by mohlo byť otvo-
rené v máji. 
„Čoskoro tu začne s pre-
vádzkou kvalitné, a hlavne 
dostupné bistro pre všetkých. 
Skrátka také, aké si Sad Jan-
ka Kráľa a všetci, ktorí ho 
navštevujú, zaslúžia,“ kon-
štatoval primátor Matúš Val-
lo na sociálnej sieti. Nový 
nájomca, spoločnosť Wirt-
shaus, vzišiel z výberového 
konania.  (TASR)

Preverili 
ihriská
KARLOVA VES
Karlova Ves nechala pred 
začiatkom jari skontrolo-
vať 26 najvyužívanejších 
verejných detských ihrísk, 
ktoré má vo svojej správe. 
Potvrdilo sa, že žiadne z nich 
nie je rizikové alebo nevy-
hovujúce. Z preverených 
detských ihrísk skončilo 12 
s hodnotením 1, čo znamená 
výborné. Ďalších desať ih-
rísk malo hodnotenie 2, teda 
veľmi dobré, a zvyšné štyri 
ihriská hodnotenie 3, čiže 
dobré.  (ts)

Nevyhadzujte 
knihy 

darujte ich nám
Kontakt: 0907 701786
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STARÉ MESTO
Z peknej budovy z roku 
1920 na Žabotovej ulici, 
kde bola kedysi poliklinika 
Ambulatórium, sa v prie-
behu rokov stal dom hrôzy. 
Rôzni asociáli, ktorí v ňom 
našli útočisko, ohrozujú 
okolie, požiare tu bývajú 
na dennom poriadku. Sa-
mospráva chystá stavebný 
dohľad, no riešenie situácie 
vyzerá byť v nedohľadne.
Na alarmujúci stav celého are-
álu sme v minulosti viackrát 
upozorňovali i v Bratislav-
ských novinách, no riešenie 
je akoby zakliate. Ešte pred 
takmer desiatimi rokmi sa na 
portáli odkaz pre starostu obja-
vilo takéto upozornenie: „Dom 
na Žabotovej necháva majiteľ 
totálne spustnúť... v objekte 
bol opäť požiar, tento rok mi-
nimálne štvrtýkrát... Dom plus 
nezabezpečený areál stavieb 
pod električkovým obratiskom 
sa stali sídlom nielen pochyb-
ných indivíduí, ale aj potkanov, 
takže predstavujú riziko nielen 
pre verejný poriadok, ale aj pre 
zdravie obyvateľov...“

Keď sem prídete dnes, vidíte, 
že sa nič nezmenilo – v okolí 
objektu fekálie, rozhádza-
né injekčné striekačky, tony 
rôzneho odpadu, potkany... 
ľutujete všetkých, ktorí mu-
sia v tejto časti Žabotovej žiť 
či pracovať. „Potkanov, kto-
ré sa tu rozliezajú, sú stovky 
až tisíce,“ sťažoval sa nám 
napríklad Branko Šmilňák 
z občianskeho združenia Te-
nisový klub Lokomotíva, 
ktoré má kurty v susedstve 
zdevastovaného objektu.
Mestskí policajti tvrdia, že 
situácia ich trápi, ale rieše-
nie nie je v ich zákonných 
možnostiach. „V minulosti sa 
nás napríklad pýtali, či nevie-
me zabezpečiť tento objekt, 
ale mestská polícia nemôže 
prísť a vyzvárať niekde dvoj-
metrový plot, aby sa tam nik 
nedostal. Je to zodpovednosť 
majiteľa objektu, voči ktoré-
mu v zásade nemáme žiadne 
právomoci. Túto nešťastnú 
budovu, jej stav a jej dopady 
musí riešiť len mestská časť, 
poprípade magistrát. Samo-
zrejme, o všetkom, čo v ob-
jekte a v jeho okolí riešime, 
podávame správu,“ vysvetlil 
hovorca polície Peter Borko. 
Nedávno napríklad rieši-
li v okolí objektu padajúce 
škridle, ktoré silný vietor 
sfúkaval zo strechy. Pred ča-
som zas prišli na Žabotovu 
so sociálnou kuratelou pre 
podozrenie, že v budove sú 
i deti. „To sa aj potvrdilo, 
boli tam dve dievčatká, jedno 
asi ročné a druhé štvorročné 
s mamou a otcom tej mlad-
šej,“ doplnil hovorca. 

Obyvatelia a majitelia pre-
vádzok podali aj spoločnú 
sťažnosť na mestskú časť 
a na magistrát, zatiaľ bez 
výsledku. Spustnutá budova 
je spolu s pozemkom v súk-
romných rukách, vlastníkom 
je eseročka Transprojekt, čo 
znamená, že ani pracovníci 
mestského terénneho tímu 
nemôžu vstúpiť dnu a pria-
mo tam vykonávať sociálnu 
prácu. „Kroky v tejto veci 
však podnikol stavebný úrad 
mestskej časti Staré Mesto,“ 
uviedol hovorca magistrátu 
Peter Bubla.
O narkomanoch v budove na 
magistráte vedia, preto vlani 
umiestnili oproti vstupu fix-
point, teda zbernú nádobu na 
použité injekčné striekačky. 
„Cieľom bolo zvýšiť ochra-
nu verejného zdravia, pričom 
sme vychádzali z podnetov 
od sociálnych pracovníkov, 
ktorí v lokalite vykonávajú 
terénnu službu,“ doplnil ho-
vorca.
Zo Starého Mesta sme dosta-
li už známu informáciu, že 
tam urobia štátny stavebný 
dohľad. „Pri výkone dohľadu 
bude stavebný úrad posudzo-
vať, či sa stavba užíva v súla-

de s kolaudačným rozhodnu-
tím, či sa udržiava v dobrom 
stavebnom stave a podobne. 
Oznámenie o vykonaní do-
hľadu bolo odoslané vlast-
níkom pred pár týždňami,“ 
dodala Martina Karmanová 
z referátu komunikácie.
V roku 2019, keď sme sa 
téme venovali, vtedajší ho-
vorca Starého Mesta konkre-
tizoval, aké kompetencie má 
stavebný úrad: môže vydať 
rozhodnutie vlastníkovi stav-
by na uskutočnenie zabezpe-
čovacích prác v prípade, že 
stavba ohrozuje život a zdra-
vie osôb alebo značné majet-
kové alebo kultúrne hodnoty. 
Ďalej môže podľa jeho slov 
úrad nariadiť vlastníkovi 
stavby nevyhnutné stavebné 
úpravy, avšak iba v prípade, 
ak je to vo verejnom záuj-
me – zároveň pripustil, že 
verejný záujem je ťažké do-
kázať... Fakt, že budova je 
v katastrofálnom stave a jej 
aktuálni obyvatelia ohrozujú 
okolie, je však asi jasný kaž-
dému.  (bn)
 Foto: MsP Bratislava, 
Marcelito Rečinský
Viac foto a video nájdete na 
www.banoviny.sk

Spustnutá budova bývalej polikliniky straší 
celé roky, sťažnosti ľudí zatiaľ nepomohli

MINCE - BANKOVKY

Dom z roku 1920 nechal majiteľ spustnúť, dnes ho obývajú 
narkomani, bezdomovci i rôzni asociáli.

Policajti tu zasahujú každú chvíľu, nedávno objavili v budo-
ve i deti. 

Park Banšelova 
čaká obnova
RUŽINOV
Ružinovský Park Banšelo-
va zrevitalizujú za viac ako 
211-tisíc eur bez DPH. 
Spoločnosť Metro Bratislava, 
poverená riadením verejného 
obstarávania, už vyhlásila 
tender na realizáciu. Riešené 
územie sa nachádza v časti 
Trnávka medzi obytnými bu-
dovami a je voľne prístupné. 
„Súčasťou návrhu sú prvky 
na hranie, workout ihrisko, 
spoločenská zóna v podobe 
piknikového stola s ohnis-
kom. Pôvodné ihrisko je po-
nechané a príjemne sa dopĺňa 
s novo navrhnutými prvkami. 
Na oddych slúžia lavičky 
a ležadlá. Pri dvoch vstupoch 
sú stojany na bicykle,“ uvied-
la spoločnosť v opise zákaz-
ky. (TASR)

Ceny zostanú
BRATISLAVA
Započítavanie DPH do po-
platku za užívanie vôd sa do 
koncových cien pre zákaz-
níkov Bratislavskej vodá-
renskej spoločnosti (BVS) 
nepremietne. 
V prípade, že k odberu pod-
zemných vôd a za vypúšťanie 
odpadových vôd do povrcho-
vých vôd bude fakturovaná aj 
DPH, tak BVS, ktorá je plati-
teľom DPH, má nárok na jej 
odpočítanie prostredníctvom 
daňového priznania k dani 
z pridanej hodnoty. Cena sa 
zvýši len subjektom, ktoré 
nie sú platiteľmi DPH, a zá-
roveň ťažia vodu vo väčšom 
rozsahu. (TASR)

Žiaci zo základnej školy na Drieňovej ulici č. 16 
počas posledných dvoch rokov navštívili školy 
v Česku, Dánsku, Francúzsku, Nemecku, Portu-
galsku, Rakúsku, Španielsku a Taliansku. Celko-
vo uskutočnili 14 zahraničných návštev spolu so 
svojimi učiteľmi, ktorí na týchto cestách sledovali 
vyučovací proces, metódy a formy práce svojich 
zahraničných kolegov.
Projekty sú zamerané na zvyšovanie jazykovej úrov-
ne žiakov v cudzom jazyku, posilnenie európskej 
identity a zvyšovanie povedomia o Európskej únii, 
zlepšovanie digitálnych a technických kompetencií 
a zručností žiakov, tvorbu a starostlivosť o zelené 
strechy a v neposlednom rade sa sústreďujú aj na 
boj proti hoaxom, šikane na internete a sociálnych 
sieťach. Samozrejme, v rámci každej mobility sa 
prehlbujú aj medzinárodné kamarátstva, spoznávajú 

sa nové kultúry a zvyky. Do konca školského roka 
nás čakajú ešte mobility do Slovinska, Rakúska, Ne-
mecka a Česka a, samozrejme, privítame zahraničné 
návštevy aj my u nás v marci, apríli aj v máji. 
Niekoľko učiteľov sa má možnosť v rámci projektu 
aj vzdelávať v jazykovej príprave v zahraničí. Tak-
tiež u nás zorganizujú zahraniční lektori prednášky 
na témy v boji proti hoaxom a dezinformáciám, ako 
aj účinným zbraniam boja proti kyberšikane.

Škola na tieto projekty získala zatiaľ grant z Európ-
skej únie viac ako 250 000 €, ktoré bude postupne 
až do roku 2027 využívať na vzdelávacie aktivity 
a medzinárodné návštevy ďalších žiakov.
Riaditeľ školy, Mgr. Gabriel Kalna sa teší, že aj 
v ďalších rokoch bude možné vyslať ďalších žia-
kov na zahraničné cesty, ktoré takto získajú lepší 
pohľad na vzdelávanie v zahraničí a nových ka-
marátov. 

    projekty v Ružinove –  
medzinárodná spolupráca

Na ZŠ Drieňovej to opäť žije 
a škola už dva roky napĺňa cie-
le v rámci svojej získanej akre-

ditácie v projekte Erasmus+  
na roky 2022 - 2027. V minu-
losti škola ukončila niekoľko 

zaujímavých Erasmus projek-
tov a momentálne participu-
je na niekoľkých mobilitách 

v rôznych krajinách.
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BRATISLAVA
IT manažérka z Bratislavy 
KAMILA ČERNÁKOVÁ 
je krásna žena, mohla by 
sa venovať modelingu, ona 
však miluje úplne iný svet. 
Baví ju plávanie, korčuľo-
vanie, ale najmä cyklistika, 
denne prejde na bicykli aj 
viac ako stovku kilometrov. 
Ktoré trasy v okolí nášho 
mesta odporúča?
S cestnou cyklistikou začala 
pred takmer desiatimi rok-
mi, žiadalo sa jej rozhýbať sa 
zo sedavého štýlu práce. Jej 
prvým najobľúbenejším špor-
tom však bolo plávanie a ne-
skôr kolieskové korčule, na 
ktorých v lete dokázala strá-
viť hodiny. „Keď som však 
na našej bratislavskej hrádzi 
s úprimným obdivom sledo-
vala, ako ma obiehajú cestní 
cyklisti, ktorí, prirodzene, 
dokázali aj prejsť viac kilo-
metrov ako ja, rozhodla som 
sa kúpiť si cestný bicykel,“ 
spomína Kamila Černáková. 
„Ten prvý mal síce len hliní-
kový rám, ale doteraz si živo 
pamätám, ako som sa trpez-
livo, nadšene, ale aj opatrne 
popri kamennom zábradlí na 
nábreží Dunaja učila jazdiť 
s tretrami a neskôr absolvova-
la moje prvé cyklistické tré-
ningové výlety do Rakúska.“ 
Krátko nato už nasledoval 
cyklomaratón, vyprovoko-
vala ju výzva Cyklomara-
tónu Bratislava – Jasná Dáš 
315 km na bicykli za jeden 
deň? „Vyskakovala na mňa 
z plagátov na hrádzi aj z rá-
dia a pokorilo ju už niekoľko 
mojich športových kamará-
tov. Nič mi nestálo v ceste 
začať poctivo  a zodpovedne 
trénovať a na ďalší rok v lete 
sa prihlásiť na preteky.“ 
Keď napokon prešla celú 
trasu s peletónom, bol to 
vraj obrovský zážitok a eu-
fória. Odvtedy absolvovala 
ešte ďalších šesť ročníkov. 
Na bicykli dokáže byť den-
ne množstvo hodín, zajazdiť 
množstvo kilometrov, tento 
šport jej dáva obrovskú ener-
giu, radosť a chuť do života. 
„Tréningy ma naučili, že sa 

v živote nikdy nevzdávam 
a bojujem. Vďaka nim viem 
posúvať svoje hranice, ísť 
ďaleko za svoje limity, pra-
covať na sebe, a to je pre mňa 
obrovská motivácia.“
Jej výkon je obdivuhodný, 
keď si nájde voľný čas, na 
jar a v lete jazdí každý deň 
od 100 km do 160 km. Viac 
ju baví jazdiť na vytrvalosť 
a objemy (kilometre) ako na 
rýchlosť. „Myslím si, že ta-
kéto dlhšie tréningy pomôžu 
človeku nielen k lepšej kon-
dícii, ale hlavne ho naučia 
disciplíne a vytrvalosti. Ani 
pre mňa tých posledných 20 
km, keď už síl ubúda, nikdy 
nie je takých ako prvých 20 
km, ale zatiaľ som vždy prešla 
trasu, ktorú som si naplánova-
la. Kamarát mi dal preto milú 
prezývku hltačka kilomet-
rov,“ pokračuje športovkyňa.
Za svoj najväčší úspech po-
važuje Kamila práve to, že 

sedemkrát absolvovala spo-
mínaný cyklomaratón Brati-
slava – Jasná. Tým ďalším je 
jej osobný tréning na thajskom 
ostrove Koh Samui, kde celý 
mesiac v obrovskom teple jaz-
dila deň čo deň presne 113 km, 
čo znamenalo dvakrát prejsť 
na bicykli celý ostrov. Pri-
znáva, že to bolo naozaj ťaž-
ké a namáhavé, ale zaťala sa 
a dala to. A keď sa po tvrdom 
tréningu vrátila na Slovensko, 
bez problémov začala jazdiť 
denne vyše 110 km okruhy 
z Bratislavy cez Lozorno, Pe-
zinskú Babu a Pezinok.
Jej obľúbenou cyklistickou 
trasou je však okruh z Petr-
žalky za hranice do Rakúska, 
buď cez priechod Berg, alebo 
cez dedinku Kittsee a ďalej 
cez Bruck an der Leitha na 
menší, ale veľmi malebný ko-
pec Kaisersteinbruch. „Keď 
ho vystúpam a potom zjaz-
dím, na druhej strane sa mi 

naskytne nádherný pohľad na 
Neusiedlerské jazero. Odtiaľ 
je možnosť vrátiť sa po cyk-
lotrase blízko jazera cez Jois 
a Pandorf naspäť do Bratisla-
vy. Tento okruh ma okolo 100 
km a je vhodný pre stredne 
náročných cyklistov.“ 
Začiatočníkom zas odporúča 
cyklotrasu okolo celého Ne-
usiedlerského jazera, ktorá 
vedie aj cez Maďarsko. Sú 
tam občerstvovacie zastávky 
v podobe reštaurácií a bu-
fetov priateľských pre cyk-
listov, ako aj vstupy na pláž 
a „storchenkempy“ v Poder-
sdorfe,  Mörbischi a Neu-
siedl am See – poznávacím 
znamením týchto kempov sú 
bociany, ktorých je tam veľa. 
Vynikajúci je podľa Kamily 
i výlet po cyklotrase z Bra-
tislavy do Viedne, nádherne 
sa bicykluje aj v okolí ra-
kúskeho hradu Forchtenstein 
a na serpentínach v pohorí pri 
Mattersburgu. „Začiatoční-
kom sa môže páčiť i trasa po 
hrádzi z Bratislavy cez ma-
ďarskú Rajku a Hegzeshalom 
až do Mosonmagyarovaru. 
Výlet si môžu spojiť s pláva-
ním, v tomto mestečku je to-
tiž termálne kúpalisko s lieči-
vou vodou,“ uzatvára veľká 
fanúšička cyklistiky, zároveň 
pripomína: „Najdôležitejšie 
je robiť tento šport zo srdca 
a preto, že vás skutočne baví, 
nielen pre výkon.“ (ac)
 Foto: archív 
 Kamily Černákovej
Rozhovor si prečítajte 
na www.banoviny.sk

Nová zubná klinika s pohotovosťou 
NONSTOP (24/7) v Petržalke

+421 910 304 304
info@pohotovost247.sk
www.pohotovost247.sk

OC Danubia, Panónska cesta 38/A, 
Bratislava-Petržalka

Hoci sa Kamila nevenuje cyklistike profesionálne, jej výkon 
je obdivuhodný.

ITčkárka Kamila odbicykluje za deň stovku kilometrov Čas na záhradu
STARÉ MESTO
Obnovená Grasalkovičo-
va (Prezidentská) záhrada 
za 1,32 milióna eur sa má 
pre verejnosť opäť otvoriť 
v prvej polovici apríla. 
Otvorená mala byť síce už 
začiatkom roka, mestská 
časť však termín presunula 
aj pre rozsiahlejšiu výsadbu. 
Mestská časť Staré Mesto 
nahradila 46 stromov v zlom 
zdravotnom stave, vysadila 
ďalších 84 stromov. Doplnila 
i kvetinové výsadby, kríky, 
cibuľoviny či letničky, pribu-
dol tiež zavlažovací systém, 
verejné osvetlenie i mobiliár. 
Betónové chodníky nahradili 
vodopriepustné.  (TASR)

Prvé zásahy
proti  
komárom
BRATISLAVA
Aj keď sa hlavná sezóna ko-
márov ešte nezačala, mesto 
už zachytilo ich prvé liah-
niská. 
Hoci sa larvy v liahniskách 
pri relatívne nízkych teplo-
tách vyvíjajú pomaly, sko-
rým zásahom sa už teraz 
predchádza liahnutiu komá-
rov. Tie by v budúcnosti, 
v teplejších týždňoch mohli 
klásť ďalšie tisíce vajíčok. 
Len do polovice marca 
mesto vykonalo na území 
Bratislavy osem zásahov. 
Cieľom pritom nie je elimi-
nácia celej populácie komá-
rov, ale minimalizovať ich 
kalamitné liahnutie. (TASR)

21.5.2024 BRATISLAVA  
19:00 h - PEUGEOT ARÉNA

22.5.2024 NITRA  
19:00 h - MŠH KLOKOČINA

INFOLINKA:  
0948 339 876

INFOLINKA:  
0948 339 876

INFOLINKA:  
0948 339 876

INFOLINKA:  
0948 339 876

VSTUPENKY:   www.ticketportal.sk   
                  AGENTÚRA KOVÁČOVA 
                  tel: 02/52 49 13 78INFOLINKA: 0948 339 876

www.THE-SHOW.com

27.4.2024 
Bratislava 

PEUGEOT aréna 
o 19:00 h
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BRATISLAVA
Jazdiť električkou bol vraj 
jeho detský sen, táto práca 
ho baví aj po jedenástich 
rokoch v dopravnom pod-
niku, ale záujmov má oveľa 
viac. „Pokiaľ nejazdím ani 
nesedím v kancelárii, väč-
šinou maľujem alebo som 
v lese,“ hovorí električkár, 
a zároveň nadaný výtvar-
ník MAREK ANTONIACI.
Marekove obrazy zaujmú 
jedinečnou atmosférou, nie-
len naše mesto zachytáva 
svojím vlastným štýlom, 
ktorým odhaľuje jeho skrytú 
podobu. Miesta, s ktorými 
sa možno aj vám spája ne-
jaká spomienka, vďaka jeho 
umeniu zrazu vidíte úplne 
inak, hra svetiel a tieňov 
často vytvára zvláštne na-
pätie.
S talentovaným výtvarníkom 

sme sa stretli najskôr v po-
lovici marca, na jeho prvej 
samostatnej výstave v Galé-
rii Starý Avion s názvom Tu 
a tam: Čo som videl cestou, 
a pred pár dňami zas v elek-
tričke, keď jazdil trojku 
z Petržalky do Rače a späť. 
V ten deň slúžil až do polnoci, 
takže odhadujeme, že spoza 
riadiaceho panelu nazbieral 
ďalšie námety pre svoju tvor-
bu. Fascinujú ho totiž najmä 
prázdne ranné a nočné ulice. 
Marek Antoniaci je introvert, 
davy mu nechýbajú, ľudí ne-
nájdete ani na jeho obrazoch. 
V električke, hoci ju má ne-
raz plnú cestujúcich, sa cíti 
dobre, je to svet, ktorý má 
rád, kde sa môže uvoľniť. 
„V kabíne som sám a ľudí len 
pozorujem. Napriek tomu sa 
viem dať do reči s kýmkoľ-
vek, iba nepotrebujem viesť 

bezobsažnú konverzáciu 
s desiatimi ľuďmi naraz.“ 
Najradšej jazdí štvorku, trasa 
tejto linky ho vraj najviac in-
špiruje. „Ide po Špitálskej uli-
ci, ktorá je mojím častým mo-
tívom, ale aj cez industriálnu 
štvrť na Vajnorskej, potom 
naspäť cez Krčace v Dúbrav-
ke popri Iuvente, kde mám 
pocit, že idem za mesto a po-
tom prídem na veľké sídlisko. 
Štvorka má pestrú trasu, keď 
som však unavený, zoberiem 
si jednotku cez centrum mes-
ta, ktorá je tak trocha kolotoč 
a krátka trasa mi nedovolí 
zaspávať,“ podotýka s úsme-
vom, zároveň dodáva, že na 
jazdu sa vždy plne sústredí. 
Za jedenásť rokov, odkedy 
jazdí, nemal žiadnu nehodu. 
„Stres mi však občas spôso-
bia šoféri áut, ktorí odbáčajú 
bez toho, aby sa pozreli, či 
nejde električka, alebo aj ľu-
dia vybiehajúci spoza vozidla 
stojaceho v zastávke.“
Hovorí, že maľovanie ho 
baví o niečo viac ako práca 
vodiča, ale ak nie je „elek-
tričkovania“ príliš veľa, obe 
záľuby sú porovnateľné. 
„Stáva sa, že niektorý mesiac 
odjazdím podstatne viac ho-
dín, ale určite som nikdy neo-
ľutoval, že robím túto prácu.“
Keď si má vybrať, radšej 
jazdí so staršími vozidlami. 
Nové červené električky sú 
síce tichšie a pohodlnejšie, 
no dlhé služby do noci vraj 
môžu byť pre neho monotón-

ne. „Som skôr ranné vtáča.“ 
Nahovárali ho aj na trolejbus 
alebo autobus, Marek však 
meniť nechce, električka mu 
vyhovuje najviac. „Pre mňa 
by časovo nemalo zmysel 
robiť si kurz, navyše to za-
hŕňa aj rozšírenie vodičského 
oprávnenia, mám toho dosť, 
vôbec sa nenudím.“
V dopravnom podniku po-
sledné tri roky pracuje ako 
vodič i grafik zároveň, pri-
čom práve úväzok v kance-
lárii je ten hlavný. Okrem 
maľby má množstvo ďalších 
koníčkov – chodí do hôr aj 
dlhšie turistické pochody 
a rád cestuje vlakom. Tvorba 
je však jeho hnacím motorom 
a hovorí, že občas nejde o vý-
tvarnú tvorbu. „Doma mám 
modelovú železnicu, na cha-
lupe v Štiavnických vrchoch 
sa venujem rastlinám a vyt-
váram si malú botanickú zá-

hradu v harmónii s okolitým 
prírodným prostredím.“
Fanúšik električiek však pred-
sa len našiel vo svojom diele 
miesto aj pre trolejbus na noč-
nej linke premávajúcej okolo 
Bratislavského hradu. „Bolo 
to obľúbené vozidlo priateľa 
Ivana, ktorý vo voľnom čase 
šoféruje zas trolejbusy.“ Ma-
rek spomenie i niekdajšiu 214-
ku. Konečnú mala pod hra-
dom na Šulekovej ulici, kde sa 
narodil, a druhú na Trnávke, 
kde bývali jeho starí rodičia.
Rôzne súvislosti spájajú 
i diela, ktoré Marek Anto-
niaci vybral pre svoju prvú 
samostatnú výstavu v Galérii 
Starý Avion (končí sa práve 
teraz, 5. apríla). V každom 
jednom je jeho spomienka na 
to, čo „videl cestou“. (ac)
 Foto: archív M. A., bn
Viac foto nájdete 
na www.banoviny.sk

Ako tvorí Marek Antoniaci
 Predchodcom alebo inšpiráciou jeho súčasnej tvorby bola 

čiernobiela analógová fotografia, tej sa aj venoval v škole, 
avšak nechcel maľovať obrazy, ktoré by pripomínali fotky, 
ktoré bežne robíme. „Aj keď som dlhšie nemal svoj typický 
výtvarný prejav, nevidel som zmysel vo vyobrazovaní reality 
v podobe, v akej si ju vieme zaznamenať fotoaparátom alebo 
mobilom. Človek môže mať veľký talent, ale bez nápadu 
a vlastného videnia, je to polovica úspechu,“ vysvetľuje.

 Pri maľovaní išiel spočiatku viac do detailu, postupne zjedno-
dušoval, až si napokon vytvoril svoj vlastný štýl bez obrysov, 
pozostávajúci zo svetlých a tmavých plôch, napriek tomu vie 
vystihnúť plastickosť objektov. Využíva málo farebných od-
tieňov a zameriava sa na jedinečnú kompozíciu konkrétneho 
miesta.

 Jeho diela môžete aktuálne vidieť na kolektívnych výstavách 
Ozveny spektra v Dome umenia (do 19. mája) a Výtvarné 
spektrum 2024 v Zichyho paláci (18. apríla - 26. mája), v sep-
tembri bude mať samostatnú výstavu v Modre.

Najviac nápadov pre svoje maľby  
získa, keď jazdí štvorku a jednotku

Marek Antoniaci pri svojej obľúbenej električke 7733

Aj tieto diela vystavoval Marek v Galérii Starý Avion: v po-
predí zľava Suché mýto, Zimný prístav a Špitálska

ELEKTRIČKÁR MAREK



WWW.BRATISLAVSKENOVINY.SK WWW.BRATISLAVSKENOVINY.SK

4/2024 4/202410 11

Nové Lido chce stanoviť nový štandard,  
pri plánovaní myslí desaťročia dopredu

Ako ESG manažér máte na starosti environmen-
tálne a sociálne otázky developmentu. Akým té-
mam sa konkrétne venujete v rámci projektu 
Nového Lida?
Našou ambíciou je priniesť výnimočné riešenie, 
stanoviť nový štandard, ktorý by mohol ísť príkla-
dom aj širšie v rámci Slovenska a stredoeurópske-
ho priestoru, či už z ekologickej, alebo sociálnej 
stránky. Už od počiatku si za cieľ kladieme zásadne 
znížiť až úplne eliminovať akékoľvek emisie a do-
siahnuť uhlíkovú neutralitu do maximálnej možnej 

miery a zároveň vytvoriť kvalitné a zdravé prostre-
die pre ľudí.

Čo predstavuje maximálna možná miera?
Malo by to byť aspoň o 70 percent menej emisií ako 
pri štandardných riešeniach, založených na zem-
nom plyne. Vyhneme sa kotolniam fungujúcim na 
fosílnych palivách a  zameriavame sa na bezemisné 
obnoviteľné zdroje energií. Kľúčový termín je bez-
emisné, pretože v súčasnosti sa medzi obnoviteľ-
né zdroje energie klasifikuje aj drevotrieska či iné 

obnoviteľné palivá, ktoré sú však spaľované, a tým 
produkujú emisie CO2 a ďalšie skleníkové plyny.

Ktoré skutočne bezemisné zdroje teda plánujete 
využívať?
Analyzovali sme všetky dostupné zdroje energií 
na Novom Lide. Využiteľná je predovšetkým ener-
gia zo zeme, vody a slnka. V akom pomere pôjde 
o plytké či hĺbkové geotermálne vrty s tepelnými 
čerpadlami pre kúrenie, chladenie a výrobu teplej 
úžitkovej vody určia podrobnejšie analýzy. Energiu 
slnka využijeme ohrevom médií v solárnych pa-
neloch, ale predovšetkým premenou na elektrickú 
energiu fotovoltaickými panelmi na strechách, prí-
padne aj fasádach budov. Zvažujú sa aj ďalšie beze-
misné alternatívy, ako je využitie tepelnej energie zo 
splaškovej kanalizácie. Odhadujeme, že v Novom 
Lide bude bývať a pracovať okolo 10-tisíc ľudí, čo 
je veľkosť menšieho okresného mesta na Sloven-
sku. Podľa našich predbežných výpočtov, pri súčas-
nej vysokej energetickej hospodárnosti budov a se-
zónnej akumulácii tepla a chladu pod zemou, majú 
nami navrhnuté zdroje dostatočnú kapacitu pokryť 
spotrebu tepla a chladu celého územia.  

Máte v pláne toto riešenie potvrdiť aj certifiká-
ciou?
Rozhodli sme sa uchádzať sa o certifikát BREEAM 

Dlhodobo plánované rozšírenie centra Bratislavy na pravý breh 
Dunaja dostáva čoraz jasnejšiu podobu. Široký tím odborníkov 
pracuje na tom, aby nová mestská štvrť patrila medzi najekolo-
gickejšie v Európe. Vo svojich plánoch myslí developer JTRE na 
viac kvalitnej zelene, využívanie bezemisných zdrojov energií aj 
zohľadnenie klimatických zmien. Martin Stohl, ESG manažér 
JTRE, v rozhovore vysvetľuje, ako sa pripravujú na prísnu cer-
tifikáciu BREEAM Communities a čo všetko zahŕňa príprava 
uhlíkovo neutrálnej štvrte.

Communities, čo je jedna z najvýznamnejších ce-
losvetových zelených certifikácií a je pozoruhodné, 
do akej miery sa dopĺňa a prelína s víziou Brati-
slava 2030, ktorú spracoval Metropolitný inštitút 
Bratislavy. Na rozdiel od iných certifikácií sa BRE-
EAM Communities nepozerá na konkrétne budovy, 
ale na zónu ako celok. Skladá sa z troch fáz. Prvou 
je koncepčná fáza, v rámci ktorej pripravujeme 
urbanistický koncept celého územia, nastavujeme 
kritériá z hľadiska ekológie, biodiverzity a ďalších 
faktorov. V tejto fáze analyzujeme celkový vplyv 
na konkrétnu časť mesta vrátane budovania exis-
tujúcich a nových komunít. Aj preto sa certifikát 
nazýva BREEAM Communities. Túto prvú fázu 
sme už ukončili. Druhou fázou je koncepčné roz-
pracovanie v menej podrobnej mierke a treťou je 
spodrobnené urbanistické riešenie so zohľadnením 
záverov z predchádzajúcich fáz.

Na Slovensku má ísť o unikát, inšpirovali ste sa 
teda v zahraničí?
Pri riešení energetickej otázky na území Nového 
Lida sme poskladali medzinárodný tím, ktorého 
súčasťou sú experti zo Slovenska, Česka, Rakúska, 
Holandska aj Škandinávskych krajín. Spomedzi 
všetkých vyzdvihnem rakúskeho konzultanta, pána 
inžiniera Herberta Hetzla, ktorý vo Viedni navrhol, 
realizoval a dnes prevádzkuje bezuhlíkovú štvrť 
Viertel Zwei. Táto štvrť využíva 28 kilometrov 
geo termálnych vrtov s tepelnými čerpadlami a pod-
zemnou akumuláciou sezónnej energie (zimného 
chladu pre chladenie v lete a letného tepla pre kúre-
nie v zime), veterné turbíny aj fotovoltaiku. Okrem 
toho, že pán Hetzl je jedným z hlavných dizajnérov 
tohto riešenia, celý systém prevádzkuje, pozná jeho 
výhody aj nedostatky a má neoceniteľné skúsenos-
ti, ktoré nám pomôžu správne vyladiť náš systém 
novšej generácie.

Čo konkrétne je pre vás na riešení tejto štvrte 
inšpiráciou, ktorú chcete aplikovať aj v Novom 
Lide?
Táto štvrť je podobná územiu Nového Lida, tiež sa 
nachádza neďaleko Dunaja na rovnakom podloží, 
s podobným zmiešaným využitím. Okrem spomí-
naných nulových emisií pri produkcii energie na 
vlastných pozemkoch vie  garantovať jej stabilitu, 
a tým pádom predvídateľnosť cien, čo je pri súčas-
ných výkyvoch na trhu skutočne neoceniteľným 
plusom. Správne nastavenie stabilného ekonomic-
kého modelu zásobovania územia energiami, ktoré 
zohľadňuje aj klimatické riziká, je pre dlhodobé 
fungovanie novej štvrte zásadné. Viertel Zwei 
a ďalšie štvrte v západnej Európe sú preto pre nás 
nedoceniteľným zdrojom inšpirácie, aj poučenia 
z chýb v niektorých prípadoch.

Ako sa tieto inovatívne, no i pomerne nákladné 
riešenia prejavia na kvalite každodenného živo-
ta ľudí, ktorí budú v Novom Lide žiť a praco-
vať?
Prejavia sa v komforte bývania, príjemnom a zdra-
vom vonkajšom prostredí, povedomí, že žijeme 
zodpovedne, v udržateľnej a klimaticky bezpečnej 

štvrti. Na development sa pozeráme z dlhodobého 
hľadiska, výstavba bude prebiehať po etapách v na-
sledujúcich rokoch. Hoci nikto nevie predvídať, čo 
presne prinesie budúcnosť, pri súčasnom tempe 
globálneho otepľovania je však zrejmé, že chlade-
nie bude čoraz dôležitejšie – a to sa netýka len inte-
riérov. Verejné priestory sa snažíme navrhnúť tak, 
aby sa v nich ľudia cítili dobre, aby v nich mohli 
komfortne tráviť čas. Výdatne nám v tom pomá-
ha vzrastlá zeleň, ktorá zachytáva dažďovú vodu, 
reguluje vlhkosť v ovzduší, tieni a tým redukuje 
fenomén tzv. tepelných ostrovov, keď sa nám pre-
hrievajú spevnené plochy do takej miery, že nám 
znemožňujú v letných mesiacoch komfortný pobyt 
vonku.

Ktoré druhy zelene sú podľa vás vhodné a ako 
plánujete tú súčasnú nahradiť?
V tejto lokalite už skutočne nejaká zeleň je, no pod-
ľa dôkladných analýz našich expertov ide do veľkej 
miery o náletovú zeleň, vrátane škodlivých inváz-
nych druhov. Problémom je aj kvalita pôdy, nachá-
dzajú sa tu rôzne skládky, bola tu vojenská strelnica 
a rôzna priemyselná výroba, značná časť územia 
je v štúdii mesta vedená ako tzv. brownfield. Na-
šou snahou je rekultivovať územie, prinavrátiť ho 
mestu, skĺbiť výstavbu so zeleňou, podporiť pestrú 
biodiverzitu výsadbou lokálnych, odolných druhov 
zelene. Príkladom, ktorý vidno na Novom Lide už 
dnes, je náš pilotný projekt stromovej škôlky JTRE, 
v ktorej pestujeme odporúčané druhy ako platany či 
javory. Časť z nich využijeme v iných projektoch 
a časť sa stane súčasťou tejto novej štvrte. Zeleň 
bude takisto súčasťou striech, prípadne aj terás 
budov. V porovnaní so stavom, ktorý predpokladá 
platný územný plán, pribudne do tejto zóny viac 
kvalitnej zelene.

Čo prinesie toto nové, kvalitné mestské prostre-
die obyvateľom Nového Lida, ľuďom z iných 

častí mesta a návštevníkom Bratislavy?
Samozrejme, obyvatelia, zamestnanci a návštevníci 
štvrte sú pre nás prvoradí, vytvárame pre nich štvrť 
na princípe 15-minútového mesta, kde všetky dôle-
žité služby budú v pešej dostupnosti. Od počiatku 
však bolo ambíciou vyplniť chýbajúci článok mo-
zaiky prepojením územia so Starým Mestom na 
jednej strane a Petržalkou na druhej strane. Nové 
Lido bude „komunikovať“ so starou Bratislavou vi-
zuálne, aj prostredníctvom promenádnej lávky cez 
Dunaj na Námestie M. R. Štefánika. Pracujeme aj 
na pláne prepojenia so zvyškom Petržalky formou 
nadchodu ponad Einsteinovu ulicu. Predpokladá-
me, že Nové Lido sa stane magnetom aj pre ľudí 
z okolia, ktorí sem prídu na prechádzku, za kultú-
rou, športom či posedieť si pri káve a pomôžu tak 
dotvoriť skutočne živé, mestské prostredie.

Ako by ste špecifikovali cieľovú skupinu, teda 
ľudí, ktorých by malo Nové Lido osloviť?
Približne polovica Nového Lida bude slúžiť na 
bývanie. Zvyšok budú priestory pre prácu a re-
lax, s pestrou vybavenosťou, obchodmi, službami 
a gastro prevádzkami v parteri, dotvárajúcimi kva-
litnú mestskú atmosféru. V centre územia je plá-
nované námestie s významným polyfunkčným ob-
jektom, ktorý by mal slúžiť komunite pre kultúrne, 
športové a iné spoločenské funkcie. Ale budú tu zá-
roveň priestory nadmestského významu, kde bude 
možné organizovať napríklad väčšie medzinárodné 
podujatia. Dôraz na udržateľnosť, sprístupnenie 
pravého brehu Dunaja, cyklocesty napojené na hrá-
dzu a medzinárodnú cyklotrasu EuroVelo 6, zeleň 
a kvalitné verejné priestory by mali vytvoriť pred-
poklad pre pestrý a zdravý mix obyvateľov Nového 
Lida, tých, čo tu pracujú, ale aj rodín s deťmi či 
športovcov, ktorí tu budú tráviť voľný čas. Naším 
cieľom je vytvoriť na Novom Lide zdravú a pro-
sperujúcu štvrť, na ktorú budú hrdí jej užívatelia, aj 
celá Bratislava. 

Martin Stohl, 
ESG manažér JTRE
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S kolieskami
pod Most SNP

PETRŽALKA
Pod Mostom SNP na petr-
žalskej strane Dunaja vy-
rastá skatepark. S rozlohou 
1 350 štvorcových metrov 
sa má zaradiť medzi naj-
väčšie na Slovensku.
„Priestor bude vhodný okrem 
skateboardingu pre všetky 
kolieskové športy, kolobež-
ky, BMX, kolieskové kor-
čule, ale aj pre tých, ktorí si 
chcú oddýchnuť a pozerať 
sa. Obzeranie a oddychova-
nie umožnia napríklad nové 
pobytové schody na svahu 
pri päte mosta a celkovo je 
priestor navrhovaný tak, že 
prirodzene nadväzuje na kon-
štrukciu mosta,“ informuje 
magistrát na sociálnej sieti. 
Okrem toho má byť v areáli 
mix tradičných aj unikátnych 
prvkov, napríklad raily, rádiusy, 
banky, skoky či hydrant, pribud-
ne tiež nový asfaltový chodník 
v smere k obchodnému centru. 
Chýbať nebude ani osvetlenie. 
Projekt vznikol v rámci Progra-
mu obnovy verejných priesto-
rov Živé miesta. (ms)
 Foto: bn

O Miletičke 
z Miletičky

RUŽINOV
Literárna udalosť roka – 
takto oznámil pouličný spi-
sovateľ Peter Sorát vydanie 
svojej najnovšej knižky 
o legendárnom trhovisku 
Miletičova.
Udalosť je to nielen literárna. 
Kniha s názvom Trhovisko 
Miletičova je ďalším obdivu-
hodným úspechom samotného 
autora, ktorý roky žil na ulici 
a dnes píše jedinečné reportážne 
príbehy, ktoré prečítate jedným 
dychom. „Ani v najväčšej tiesni 
som nežiadal o pomoc  rodinu 
či kamarátov. Svoj osud som 
si sám zavinil, preto s ním aj 
sám bojujem,“ vysvetľoval 
nám, keď sme sa s ním prvýkrát 
stretli. Je skvelým pozorova-
teľom, ktorý miluje protiklady 
života. Svoje knihy sám vydáva 
i predáva, tak si zarába na život 
aj na vydanie ďalšej knihy. Na 
Miletičke je Peter Sorát ako 
doma, zájdite tam a začítajte sa 
do príbehu trhoviska od „mi-
letičkového chlapca“, bude sa 
vám páčiť.  (ac)
 Foto: ac

To nie sú len 
rozprávky
BRATISLAVA
Nielen deťom je určená naj-
novšia knižka Anny Sláviko-
vej To nie sú len rozprávky.
Autorka v nej pútavo a zrozu-
miteľne približuje detskému 
čitateľovi osemnásť príbe-
hov zo Starého zákona, knihy 
kníh - Biblie. Kniha poslúži 
ako všeobecný rozhľad aj do-
spelým, ktorí sa biblickej his-
tórii nikdy nevenovali. Príbe-
hy sú určené všetkým, ktorí 
chcú obohatiť svoje poznanie 
a prežívanie. (bn)

BRATISLAVA
Má rád ľudí a nehan-
bí sa za to. Táto veta asi 
najpresnejšie vystihuje 
životnú filozofiu jedného 
z najžiadanejších even-
tových moderátorov na 
Slovensku RICHARDA 
VRABLECA. Vedeli ste, 
že sa stretol s Alexandrom 
Dubčekom v deň jeho tra-
gickej smrti? Prezradil 
nám aj to, čím si získal 
Karla Gotta, s ktorým 
spolupracoval niekoľko 
rokov, a veľa ďalších zau-
jímavostí.

Ste rodený Bratislavčan. 
S ktorou lokalitou sa spája 
vaše detstvo?
Hlavne s lokalitou Cigofeld 
(Tehelné pole – pozn. red.), 
kde som býval do dvoch ro-
kov, odtiaľ sme sa presťaho-
vali o dvesto metrov ďalej do 
Novej doby. Teda s Novým 
Mestom. Mojou druhou ob-
ľúbenou lokalitou bola Mi-
letičova, kde bývala babka, 
mama mojej mamy. Tam som 
chodil často, bolo mi tam 
veľmi dobre.

Aké to detstvo bolo?
Do troch rokov som preko-
nával vážnu chorobu, tak-
že úplne útle detstvo bolo 
náročnejšie. Podstúpil som 
ťažkú liečbu, nemohol som 
si dovoliť veci ako moji ro-
vesníci. A od detstva som 

mal aj veľmi dobrý vzťah 
so staršími ľuďmi. Už ako 
13-ročný som sa stal ve-
dúcim A mužstva mladších 
žiakov futbalového klubu 
v Slovane u Jozefa Valovi-
ča, ktorý bol neskôr v Slo-
vane trénerom mužov. Mal 
som na starosti 20 chlapcov, 
tréningy, zápasy a všet-
ko okolo. Spolu s Jožkom 
Venglošom mi otvorili dve-
re. V základnej škole som 
organizoval rôzne karneva-
ly, turnaje, akcie, ktoré som 
moderoval, robil som škol-

ský časopis, rozhlas. Ta-
kže už ako 13-ročný som 
sa hral na dospeláka a to 
detstvo mi akosi utieklo. 
Keď som mal 15 rokov, 

narodila sa sestra. Tatino 
robil najmä po nociach, tak-
že keď som prišiel zo školy, 
musel som sa jej venovať ja, 
čo som robil rád, no detstvo 
som ani veľmi nemal. Vždy 
som bol skôr medzi dospe-
lými.

Viem o vás, že vám zo zá-
kladnej školy na Kalinčia-
kovej pretrvalo celoživotné 
puto s bývalou učiteľkou, 
to je naozaj zaujímavé...
Zostal som v spojení s dvo-
mi učiteľkami. Jednou bola 
Júlia Balážová, ktorá ma 

učila od prvej do štvrtej 
triedy. Bola to neskutoč-
né krehká, dobrosrdečná 
a ľudská duša. S ňou som 
bol v kontakte do jej posled-
ných dní, zomrela asi pred 
štyrmi rokmi. Na druhom 
stupni ma dostala ako tried-
na učiteľka Alena Krchňavá. 
Objavila moje pozitíva, kto-
ré ma celý život živia. Dá-
vala mi priestor zveľaďovať 
ich a skvalitňovať. Bola to 
žena, ktorá ma jednoducho 
formovala. 

A spojenie s ňou pretrvalo 
dodnes?
Je to tak. Už 36 rokov sme 
v kontakte, posledných 20 
rokov veľmi intenzívne. 
Uvedomujem si, že nasmero-
vala môj život tam, kde som 
túžil byť. Za to som jej veľ-
mi vďačný a snažím sa jej to 
vrátiť. Vďaka nej mám svoje 
bohatstvo, a to nielen finanč-
né, ale aj duševné A chcem 
sa s ňou o to podeliť. Má 84 
rokov, ale myseľ 30-ročnej 
ženy. Je moderná, inovatívna, 
slobodná.

Zažili ste búrlivý tínedžer-
ský život 90-tych rokov?
Nie. Už na strednej škole 
som bol nainfikovaný tým, 
čo som robil pre Slovan. Vte-
dy sa už schyľovalo k No-
vembru, konala sa Sviečková 

manifestácia, všetko som to 
sledoval. V novembri 89 som 
spoznal Alexandra Dubčeka. 
Oslovil ma na Námestí SNP, 
či by sme sa ako študenti ne-
mohli pochytať za ruky, aby 
sme odtláčali ľudí, nech sa 
netlačia na improvizované 
pódium z paliet, na ktorom 
hrala Tublatanka Pravda zví-
ťazí. Vedľa mňa stáli synovia 
Ľuba Romana, s ktorými som 
sa držal za ruky. S Maťom 
Ďurindom som sa vtedy už 
poznal, bol na strednej škole 
hosťom v mojej rozhlasovej 
relácii. Ďalší pán, ktorý pri 
nás stál, bol Ján Čarnogurský. 
Práve ho pustili z väzenia. 
Keď sa to skončilo, Dubček 
aj s Jánom Budajom sa nám 
študentom prišli poďakovať, 
že sme urobili perfektnú prá-
cu. A ja ukecaný som sa pustil 
do reči s pánom Dubčekom. 
Spýtal sa ma, či ho neodpre-
vadím domov a skončili sme 
uňho na Mišíkovej na čaji. 
Pred jeho domom stáli poli-
cajti. Vzájomne sa pozdravili 
a spýtali sa ho, kto som ja. 
Vravel im, že len mladý chla-
pec. Doma uvaril čaj, mal aj 
bábovku a ten čaj a bábovku 
odniesol aj policajtom, ktorí 
ho strážili. Skamarátili sme 
sa a chodieval som k nemu 
pravidelne. Dokonca v deň, 
keď havaroval, som ho ráno 
stretol. Šiel som totiž za Iva-
nom Šimkom, otcom známe-
ho politika, ktorý žil v dome 
oproti Dubčekovi. Vrátil sa 
po porážke z rehabilitač-
nej kliniky v Krásnej Hôrke 
a jeho manželka ma poprosi-
la, či by som s ním nemohol 
cvičiť. V to ráno, bolo asi 
o desať minút deväť, Dubček 
vychádzal z domu a nasadol 
do auta. A o pol jedenástej, 
keď som s ujom Šimkom 
cvičil, sme z rozhlasu počuli, 
že mal autohaváriu... 
Správanie Alexandra Dub-
čeka k ľuďom malo na mňa 
veľký vplyv. Raz mi povedal 
výrok Jana Masaryka: Milo-
vať ľudí a mať rád ľudí, to je 
to celé tajomstvo a jediný re-
cept na šťastie. Človek musí 
mať človeka na prvom mies-
te a musí tam byť úcta a reš-
pekt. To mi hovoril a nazna-

čoval to aj svojím správaním. 
Na letisku, keď prišiel pápež, 
mi dokonca zachránil život. 
Stál som v sekcii novinárov 
a keď pápež v roku 1990 vo 
Vajnoroch vystupoval z vr-
tuľníka, preskočil som zábra-
nu a utekal k Dubčekovi. Môj 
strýko totiž robil v Ústave 
sv. Cyrila a Metoda v Ríme, 
a poznal som aj kardinála 
Tomka, ktorý bol s pápežom 
vo vrtuľníku. Tak som si vra-
vel, že keď tam bude on, tak 
idem za ním. Mladícka po-
chabosť (smiech). Keď som 
dobehol, Dubček mi povedal, 
že toto sa nerobí, postavil ma 
vedľa seba a pápeža som ví-
tal hneď vedľa neho. Keby 
nebolo Dubčeka, ktorý kývol 
smerom k ochranke, tak ma 
možno aj zastrelia. 

S vaším životom je spojená 
ešte jedna významná osob-
nosť, a to Karel Gott. Ako 
ste sa k nemu dostali?
Zoznámil som sa s ním 
v týždenníku Slovenka. Gott 
prišiel do redakcie a ja som 
bol pri tom. Za prvú vetu, 
ktorú som mu povedal, mi 
však kolegyne išli vykrútiť 
krk: „Pán Gott, ja som mo-
jej mame a babke sľúbil, že 
keď vás stretnem, tak vám 
rozbijem hubu.“ A on sa spý-
tal: „A proč, mladý muži?“ 
„Lebo vždy na Vianoce dá-
vali váš vianočný koncert, 
ktorý chceli babka a mama 
pozerať a ja som nemohol 
pozerať rozprávky. Tak som 
si povedal, že sa vám raz za 
to pomstím.“ On sa zasmial 
a povedal, teraz nie, teraz 
ma idú fotiť na titulku. Ale 
keď dofotia, vrátim sa a mô-
žeme to zrealizovať. Spolu 
sme sa zasmiali. Kolegyne 
ma potom k nemu už ne-
pustili. Mal som 21 rokov 
a moje správanie sa im vi-
delo nevhodné. Lenže Gott, 
keď odchádzal, si ma našiel 
v budove Slovenky s tým, 
že už má všetko vybavené 
a môžeme tú facku zreali-
zovať. Samozrejme, že som 
to neurobil (smiech). Druhý-
krát som sa s ním stretol na 
Smolenickom zámku, kde sa 
krstil album Svet lásku má 

a ja som to manažoval. Se-
deli sme v šatni, Gott, Dvor-
ský, Habera, dali sme sa do 
reči. Bol tam aj Julo Kinček, 
riaditeľ agentúry Goja (Gott 
– Janeček, pozn. red.), no 
chcel dať výpoveď a hľa-
dali nového riaditeľa. Skú-
sil som to. Pán Kinček mi 
poradil, že ak chcem Gotta 
upútať, nemám mu ponúkať 
projekt na spievanie, ale na 
propagáciu jeho maliarske-
ho talentu. Ponúkol som mu 
usporiadať výstavu obrazov 
v Bratislave, čo sa mu za-
páčilo. Zohnal som peniaze 
a urobil výstavu originálov 
jeho 20 obrazov v galérii 
poisťovne na Dostojevského 
rade. Bolo to nádherné. Za 
desať dní výstavu navštívi-
lo stotisíc ľudí a predalo sa 
množstvo katalógov Gotto-
vých obrazov. Neskôr som 
mu na Slovensku robil veľa 
ďalších projektov... Vždy, 
keď mal u nás vystúpenie, 
chodil som s ním a bol jeho 
„podržtaška“ alebo chlapec 
pre všetko.

Dnes vás poznáme ako mo-
derátora, moderujete vo 
všetkých častiach Bratisla-
vy...
Moderovanie bol môj detský 
sen. Chcem byť autentický, 
prirodzený a veselý. Na ak-
cie sa poctivo pripravujem, 
ale zároveň mám rád impro-
vizáciu. Chcem byť akčný, 
no priniesť aj zaujímavé in-
formácie. Nechcem byť iba 
zábavný pre divákov, ale byť 
aj oporou pre ľudí za pódiom. 
Organizátori sa často dostá-
vajú do ťažkej až kritickej 
situácie. A je dôležité, aby 
mal organizátor moderátora, 
ktorý situáciu zachráni, prí-
padne to urobí tak, že si nikto 
nič nevšimne. 

Svoje životné postrehy ste 
zhmotnili aj v knižke Veľké 
maličkosti. Ako vznikala?
Je to súbor mojich zamyslení 
nad šesťdesiatimi dôležitými 
vecami v živote, ako je zdra-
vie, optimizmus, slušnosť, 
úcta, láska k blížnemu... Je 
to taká moderná modlitebná 
knižka. Napísal som ju veľ-

mi rýchlo, vlastne som ju ani 
nepísal ja, diktovalo mi ju 
srdce. 

Bude mať knižka pokračo-
vanie?
Áno, so spisovateľkou Evou 
Bacigalovou pripravujeme 
Veľké maličkosti II, ktoré 
vyjdú v októbri. Už je to tro-
cha komplikovanejšie, lebo 
neviem sám o sebe niečo na-
písať. Ona píše o mne, ako tie 
maličkosti do života vsúvam, 
ako mi v živote pomáhajú 
a ako môžu pomôcť skva-
litniť život aj ľuďom okolo 
mňa. Robím to s úmyslom, 
aby som žil v zdravej spoloč-
nosti. A keď nie ja, aspoň tí, 
ktorí prídu po mne.

Máte pocit, že ľudia sa 
v poslednom čase usmieva-
jú menej ako v minulosti?
K tomu poviem len toľko: Je 
krásne, keď stretnete člove-
ka, ktorého život baví. Hneď  
na ňom vidíte, že  jeho život 
je veselý, rozprávkový a hra-
vý. A keď stretnete človeka, 
ktorého život baví, v tom 
okamihu sa aj váš život stane 
veselší, rozprávkovejší a hra-
vý. Nič nie je krajšie, ako ľu-
ďom do života vnášať radosť. 
Ja sa usmievam rád a budem 
v tom pokračovať, aby aj tí, 
ktorí sa so mnou stretnú, mali 
dôvod na úsmev.  (ms)
 Foto:  archív R. V.
Celý rozhovor si prečítajte na 
www.banoviny.sk

www.KAMENARSTVO-ANDRASSY.sk
0905 320 476, ZNÍŽENIE CIEN AŽ O 30%

od 1 650 € od 2 050 €

ZADARMO: 30 písmen, doplnky do 70 €, 
 doprava do 100 km

AKCIA:  zľava 15%, pre dôchodcov 20%

KONTAKT: Šancová 112 (budova tržnice),  
Bratislava 0918 504 385

Dubček mu zachránil život, 
priazeň Gotta si získal originálnym nápadom
RICHARD VRABLEC:

 Medzi legendami: Milan Lasica, Karel Gott, Richard 
Vrablec a Július Satinský

Richard Vrablec
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Téma festivalu prešla od prvého ročníka rôznymi 
obdobiami a kultúrami Indie. Každý rok bol iný, 
každý rok sa objavovali nové chutné poklady. 
A tento rok si pre nás tím Safranu opäť pripravil 
niečo úplne výnimočné, keďže každý ročník pri-
niesol ohromujúce recenzie, chvály a úžasnú spät-
nú väzbu. Festival indických chutí sa bude konať 
každý deň od 5. do 21. apríla a sľubuje jedinečný 
zážitok pre všetkých milovníkov exotického jedla.

Zo Severnej Indie priamo na Liptov: 
Tento rok v téme Baisakhi
Tento rok nás festival zavedie do obdobia Baisakhi. 
Nie je to len obyčajný sviatok, je to príležitosť na 
spoločnú oslavu bohatej úrody a nových začiatkov. 
Baisakhi je zároveň považovaný za začiatok si-
khského nového roka - je sprevádzaný radostnými 

oslavami, spoločnými modlitbami, a najmä zdieľa-
ním tradičných jedál. 
V hlavnej úlohe bude Tandoori pec, ktorá dodá 
jedlám autentický dotyk a úplne odlišný chuťový 

zážitok. Šéfkuchár Ahlong osobne zostavil celé 
menu, preto sa môžete tešiť na autentické indické 
jedlá priamo zo severnej Indie. Počas každého dňa 
festivalu bude pripravený vždy pestrý výber rôz-
nych variácií jedál, ktoré vám ponúknu jedinečný 
chuťový zážitok. Pripravte sa tiež na live cooking 
pred vašimi očami a vychutnajte si svet indických 
receptúr naplno. Aj pre tých, ktorí preferujú vege-
tariánsku stravu, je na festivale dostatok možností 
- nech môže objavovať chute Indie každý!

Neobmedzená ochutnávka exotiky 
spojená s čarovným pobytom
Spojte exotický zážitok chutí s čarovným poby-
tom v Demänová Rezort. Pokiaľ si vyberiete po-
byt v čase Festivalu indických chutí, vstupenky na 
festival máte za zvýhodnené ceny. Vybrať si mô-
žete od dvojlôžkových izieb až po luxusné loftové 
apartmány či wellness chaty. Vstupenka na festival 
zahŕňa neobmedzenú ochutnávku desiatok druhov 
jedál plných voňavých korenín a autentických in-
grediencií. Po prekročení brán reštaurácie Safran sa 
tak môžete nechať unášať exotickými chuťami. 
Vstupenku all you can eat môžete mať už od 19,90 
€! Viac informácií o akciách nájdete na stránke fes-
tivalu.  

Viac na www.demanovarezort.sk

Na Liptove sa chystá niečo 
senzačné! Pripravte sa na naj-
väčší festival indického jedla, 

ktorý je jediný a nezameni-
teľný tohto druhu. Liptov sa 

v apríli opäť zahalí do vôní 
exotických korenín a tradič-

ných indických receptov. 

Najväčší festival indických chutí  
na Liptove: Oslávte Baisakhi s nami!

APRÍL
V MESTE

BRATISLAVA
Pozrite si tipy na viacero 
podujatí v našom meste, 
ktoré vám i vašim deťom 
spestria jarné dni príjem-
ným zážitkom. O ďalších 
priebežne informujeme na 

našom webe www. bano-
viny.sk. Program sa môže 
v priebehu mesiaca zme-
niť, pred návštevou si ho 
preverte na webovej strán-
ke, ktorú uvádzame pri 
každej akcii.  (bn) 
 Foto: archív

Vyberte si zážitok na víkend aj všedný deň

Bratislavská knižná 
burza

každú sobotu
V  Starej tržnici môžete v so-
botu zájsť na najväčšiu kniž-
nú burzu na Slovensku, ktorá 
sprevádza pravidelný potravi-
nový Trh-Piac-Markt. Táto je-
dinečná akcia sa koná vždy 
od 9. h do 15. h na poschodí 
tržnice. Nájdete tu najmä kni-
hy, ale popri nich sa určite ob-
javia aj grafiky, gramoplatne, 

pohľadnice, časopisy, CD-čka, komiksy a  plagáty, znám-
ky, mince a iné zberateľské predmety. Vstup je voľný.  
Viac na www.staratrznica.sk

Uštekaná sobota v Bory Mall

27. apríla
Príďte si užiť 
deň plný psích 
c h l p á č o v ! 
Od 10. h do 
18. h na vás 
v Bory Mall 
čakajú rôzne 
v y s t ú p e n i a , 
dog dancing, 
pripravená je 
agility dráha, ale aj módna prehliadka pre psy. Spoločne vy-
beriete Borieška roka. Finálová TOP 10 orieškov sa predsta-
ví priamo na podujatí. Viac na www.borymall.sk

Festival záhrad v Bory Mall

12. - 14. apríla
Nakúpte si všetko po-
trebné do záhrady či na 
balkón. Počas celého 
dňa, od 9. h do 21. h, 
budú pre vás v Bory 
Mall pripravené letnič-
ky, skalničky, trvalky, 
ovocné stromy, a naj-
mä cenné rady od od-
borníkov. Okrem toho 
vám predstavia najnovšie trendy záhradnej svadby, a navy-
še vám priamo na mieste poradí svadobná agentka. Tešiť sa 
môžete na výstavu svadobných kytíc, stolovanie či výzdobu. 
Viac na www.borymall.sk

Nová dráma/New Drama 

13. – 18. mája
J u b i l e j n ý 
20. ročník 
f e s t i v a -
lu súčas-
nej drámy 
Nová drá-
m a / N e w 
D r a m a 
2024 s me-
d z i n á r o d -
nou účasťou sa uskutoční od 13. do 18. mája. Mapa festivalu 
zahŕňa rôzne divadlá a kultúrne priestory, od Štúdia 12 v Di-
vadelnom ústave cez Divadlo Nová scéna až po SND či A4.  
Viac na www.novadrama.sk

Deň otvorených ateliérov 

1.mája
Aj v roku 
2024 v Novej 
C v e r n o v k e 
spoločne oslá-
vime sviatok 
práce otvo-
renými ate-
liérmi. Nav-
štívte v čase 

od 10. h do 22. h priestory bývalej chemickej prie-
myslovky a zažite najväčšie cvernovkárske podu-
jatie, ktoré odhalí, ako pracujú kultúrni robotníci.   
Viac na novacvernovka.eu

1.MÁJ
DEŇ OTVORENÝCH 
ATELIÉROV 2024

:)

1.MÁJ1.MÁJ1.MÁJ
DEŇ OTVORENÝCH 
ATELIÉROV 2024

:)

1.MÁJ1.MÁJ1.MÁJ1.MÁJ
DEŇ OTVORENÝCH DEŇ OTVORENÝCH 
ATELIÉROV 2024

Privítajte jar na správnom mieste

13. apríla
Privítajte jar na 
Zelenej streche 
Nív parádnym 
p r o g r a m o m . 
Druhú aprílovú 
sobotu si prídu 
na svoje deti aj 
dospelí. Užijete 
si rozprávkovú  

cestu, minidiskotéku, koncert známej dvoji-
ce PACI PAC, kvetinový workshop či zdra-
vé varenie. Toto a ešte omnoho viac vás čaká 
už 13. apríla na Nivách. Vstup je zadarmo.  
Viac na www.nivy.com

Bratislavské mestské dni

20. – 21. apríla
Opäť sa môžete tešiť na voľný vstup do mestských inštitúcií, 
bezplatné prehliadky, tvorivé dielne, súťaže, riečne plavby, 
jazdy historickými vozidlami, výstavy a mnoho ďalších zaují-
mavých podujatí! V rámci Bratislavských mestských dní je pri-
pravený bohatý program v rôznorodých lokalitách a mestských 
častiach, oplatí sa prísť! Viac na www.visitbratislava.com

Legenda zvaná 
Jozef Kroner
STARÉ MESTO
Divadelný ústav a Sloven-
ské národné divadlo pri-
pravili výstavu venovanú 
k 100. výročiu narodenia 
herca Jozefa Kronera. 
Len máloktorý herec v his-
tórii slovenského divadla 
dokázal to, čo Jozef Kro-
ner – divákov srdečne ro-
zosmiať, ale aj úprimne 
rozplakať. V tom tkvelo 
majstrovstvo jeho hereckej 
i ľudskej osobnosti. Výsta-
vu, ktorá približuje život 
aj kariéru majstra „smutné-
ho smiechu“, si môžete po-
zrieť vo foyer Činohry SND 
do 13. apríla.  (bn)

Dobrý trh
sa vracia
STARÉ MESTO
Nedajte si ujsť ani tradič-
ný Dobrý trh na Panenskej 
ulici, ktorý bude súčasťou 
Bratislavských mestských 
dní. 
Uskutoční sa 20. apríla 
a opäť bude trochu iný, pri 
príprave programu totiž 
záleží na spolupráci s lo-
kálnou komunitou, sused-
mi, okolitými prevádzkami 
a organizáciami. Chýbať 
nebudú populárne balíčky 
Mačka vo vreci, plné dar-
čekov od susedov, ani stá-
nok občianskeho združenia 
Punkt.  (bn)

Beh pre zoo
KARLOVA VES
Zoologická záhrada pri-
pravila benefičný beh 
ORUNgutan. Výťažok 
z neho má prispieť na 
prestavbu pavilónu, ktorý 
obývajú orangutany a šim-
panzy. 
„Naše orangutany vám už 
teraz fandia,“ pozýva zoo 
na beh, ktorý odštartuje 27. 
apríla. Môžu sa na ňom zú-
častniť záujemcovia všet-
kých kategórií, profesionáli, 
nadšenci či rodiny s deťmi. 
Registrovať sa môžete do 24. 
apríla. (bn)
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Najviac vás zaujalo na našom 
webe banoviny.sk

Štatistika bratislavských kolobež-
károv: Od začiatku roka desať  

nehôd a jeden mŕtvy
Ivan: Z toho šesť dopravných nehôd 
spôsobili kolobežky...
Matej: Treba porovnať so štatistikou 
nehôd auto + chodec alebo auto + auto. 
To sú alarmujúcejšie čísla ako tieto.
Daniel: Ak by bola úplná štatistika 
o tom, koľko bolo stretov chodec – elek-
trokolobežka (lebo nie vždy sa to hlási), 
boli by to dosť iné čísla. Ak je nehoda 

auto – chodec, na 99 % sa to oznamuje, ak auto - auto alebo auto – bicykel, tiež sa to vždy na 
99 % hlási. Ak ťa v rýchlosti zhodí e-kolobežkár a hneď zmizne a nie je potrebná sanitka pre 
chodca, tak sa to do štatistiky takmer nikdy nedostane.
Matej: To máte pravdu. Nezastávam sa ani takého správania, aké niektorí kolobežkári pred-
vádzajú.
Martin: Problém s nevodičmi, teda s osobami bez vodičáku, je v tom, že sa správajú, akoby 
sa ich dopravné predpisy netýkali.
Pavol: Každý účastník cestnej premávky by mal mať doklad o spôsobilosti viesť svoje vozidlo. 
Voľakedy sme mali v školách povinnú dopravnú výchovu, tak prečo ju znova nezaviesť? Stav, 
keď polovica kolobežkárov a cyklistov má minimálne alebo žiadne znalosti, je alarmujúci!
Novacik Janko: Treba, aby nosili prilby, reflexné vesty, bezpečnostné prvky, výuku a preskú-
šavanie pravidiel cestnej premávky!
 Foto: bn

Vo Vrakuni má v susedstve areálu čističky vody  
vyrásť zariadenie na zhodnocovanie odpadov
Peter: Nezávidím tým, ktorí tam bývajú, a viem, o čom hovorím. Každé ráno a aj po obede ta-
diaľ prechádzam autom, okrem inovácie čističky je tam aj mohutná výstavba domov. No smrdí 
to tam 15 dní z 30-tich.
Miro: Snáď to už nebude ničiť malý Dunaj a zabíjať živočíchov a ryby pri prívalových daž-
ďoch...
Peter: Zaujímavé je, že všetka dažďová voda v mestách je zvedená do kanalizácie. A na dedi-
nách vám dajú mastnú pokutu, ak máte dažďovú vodu zvedenú do kanalizácie. A áno, je pravda, 
že tam, kde boli záhrady, cesta nebola nikdy zatopená a dnes, keď stoja paneláky namiesto 
záhrad, tak pri veľkých dažďoch je cesta zatopená pod kolená a doprava skolabovaná. A aby to 
bolo adresné, Gagarinova pod železničným nadjazdom pri cintoríne Ružinov.
Welldone: Zaujímal by ma výstup z toho zariadenia plus proces, akým sa bude odpad zhod-
nocovať... aj vyhnívanie hnoja na hromade je zhodnocovanie.

www.facebook.sk/banoviny

Ďakujeme, že s nami zdieľate vaše názory. Každé dva týždne 
z nich vyberieme tie najpodnetnejšie, trefné aj vtipné, a uverej-
níme. Chcete sa s nami podeliť o skúsenosť či o to, čo vás vo 
vašej štvrti trápi? Píšte, pýtajte sa, komentujte na mejl redak-
cia@banoviny.sk, pod článkami na našej stránke www.banovi-
ny.sk alebo na našom Facebooku www.facebook.sk/banoviny.

Váš názor nás zaujíma

Z REDAKČNEJ POŠTY
Na tomto mieste autá nemajú 
čo stáť
Na Pribinovej ulici pod 
Mostom Apollo, pod 
nájazdovou rampou 
pre cyklistov, parkujú 
osobné autá protipráv-
ne, porušujúc zákon 
o prevádzke na po-
zemných komunikáci-
ách. Parkujú na štrku, 
na mieste, na ktorom 
je parkovanie zakáza-
né. Nedávno som išiel 
dole estakádou, keď 
mi zo štrku vyšlo auto. 
Nebyť mojej duchaprí-
tomnosti mohlo prísť 
ku kolízii, nešťastiu. Nie je predsa normálne, keď toto magistrát 
toleruje a nerieši. Dokedy, kým sa niečo stane ? A to niektoré 
autá parkujú 70 až 100 cm na cyklistickom chodníku. Alebo sa to 
skončí trestným oznámením? 
 Ing. Peter Bella, Ružinov

Cesta k nám do Čunova 
je doslova v katastrofálnom stave
Už roky máme cestu do Čunova v stave ohrozujúcom život. 
Vodiči linky č. 91 majú môj obdiv, že si na túto linku sadnú a vezú 
cestujúcich na svoju zodpovednosť. Nedávno sa tu stala nehoda, 
keď autobus skončil v priekope. Dve hodiny predtým som touto 
linkou cestovala s malými deťmi do Jaroviec, nechcem vedieť, 
čo by bolo, keby sme v tej linke sedeli s nepripútanými deťmi. 
V porovnaní s Jarovcami, kde obnovili celú vozovku a dnes už 
začínajú s výstavbou cyklotrasy, mám dojem, že naša mestská 
časť upadá. Dokedy budú kompetentní čakať? Na zastupiteľstve 
v Čunove sa rieši územný plán a zmena, rozširovanie, ale nad tým, 
že výstavba spôsobí ďalší prílev áut, sa nikto asi nezamyslel. 
 Obyvateľka Čunova

Pleseň  na  nohách a  nechtoch je infekcia.
Použitá biotechnológia eliminuje plesne priamym parazitizmom a je odborníkmi 
považovaná za najbezpečnejšiu technológiu. Mikroorganizmus Pythium 
oligandrum preniká svojimi vláknami do buniek parazita (plesne alebo 
kvasinky) a čerpá z neho pre svoju výživu potrebné látky. Po vyčerpaní parazita 
prestáva aktivita Múdrej huby a táto odrastá s nechtom alebo pokožkou, pretože 
nie je schopná si obstarať živiny z ničoho iného, než z plesní a kvasiniek. Pre 
nohy a nechty náchylné k výskytu plesní sú prípravky z rady Biodeur: pre nohy 
postihnuté plesňou Biodeur 3x1g, špecialista na nechty Múdra huba Pythie 
Biodeur Nail, pre preventívnu ochranu proti plesniam Múdra huba Pythie 
Biodeur Prevent a proti potivosti a zápachu nôh zásypový prášok Múdra 
huba Pythie Biodeur Prevent Foot Powder. Pripravok Biodeur sa vyrába                                   
aj v biokvalite – Múdra huba Bio Biodeur 3x5g.

Prípravky s Múdrou hubou dostanete vo svojej lekárni 
alebo u svojej pedikérky. 

Na Vaše otázky radi odpovieme na e-mailovej adrese: 
pythium@pythium.cz
Informácie na: www.pythium.eu

Výrobca: 
Bio Agens Research and Development – BARD, s.r.o.

Mudra huba  ju  zastaví.Mudra huba  ju  zastaví.´́

Starožitnosti 
Panenská 22
Odkúpime v hotovosti:

sklo, porcelán, striebro, obrazy, hodiny, šperky, 
lampy, nábytok, i celé 

pozostalosti, umenie každého druhu
Konzultácie zdarma aj u Vás doma

tel: 0907 981 477
Sme tu pre Vás už 30 rokov

NOVÉ MESTO
Dá sa v našom meste najesť 
chutne, a pritom neminúť 
príliš veľa? Dá. Minulý 
mesiac sme si to potvrdili 
v táckarni v Petržalke, te-
raz sme otestovali ďal-
šiu v Novom Meste. 
Odporučil nám ju 
čitateľ Miroslav.
„Posielam tip na 
Alda reštauráciu na 
Račianskej ulici. 
Domáca kuchyňa, 
v rámci menu v po-
nuke 7 – 8 jedál, 
človek má problém 
vybrať si. K mäsu si 
môžete zvoliť prílohu aj 
obloženie podľa seba, majú 
rôzne druhy šalátov,“ napí-
sal Miro. Tak sme to skúsili.
Jedáleň je plná ľudí už 
pred obedom, mnohí sem 
chodia na istotu. Ceny sú 
viac ako priaznivé, za kaž-
dé jedlo sme zaplatili len 
6,10 eura, pritom na veľ-
kosti porcie nešetria. Ak si 
dáte aj polievku, priplatíte 
ešte 60 centov, takže na vý-
datný obed postačí gastráč. 
Sympatické je, že v Alde 
stavajú na domácej kuchyni 
a fakt je, že variť vedia, tre-
ba si však z ponuky vybrať 
správne. Otestovali sme päť 
jedál, no v dvoch prípadoch 
sme ľutovali, že sme si ne-
dali niečo iné. Napriek tomu 
platí, že pokiaľ nečakáte od 
jednoduchej táckarne kuli-
nárske zázraky, mali by ste 
byť spokojní. Je však škoda, 

že obedy servírujú aj na obi-
tých tanieroch, nezaslúži si 
to ani to jedlo, ktoré naozaj 
nie je zlé.
Z dvoch polievok, ktoré 
boli v ponuke v deň našej 
návštevy, sme stavili na 
Kurací vývar s rezancami  
(0,60 €), ďalšou možnosťou 
bola šošovicová na kyslo. 
Vývar milo prekvapil, chu-
ťovo patril k tým lepším. 
Celkom silná a hustá poliev-
ka bola dokonca horúca, čo 
nezažijete všade, aj v lep-
ších reštauráciách nám ju 
občas priniesli vlažnú. Tak-
že chválime.
Sklamali však Knedlič-
ky plnené údeným mäsom  
(6,10 €), predovšetkým preto, 
že boli studené. Chuť údené-
ho vnútri guliek bola nevýraz-
ná a slaninu, ktorá tiež mala 
byť na tanieri, sme hľadali 
márne. Prekvapila nás dusená 
červená kapusta ako príloha, 
čakali sme kyslú bielu, ktorá 
by vyvážila chute, prípadne 
aj s opraženou cibuľkou na 
vrchu. Nebolo to síce zlé, ale 
zážitok sa nekonal.

Vyprážaný en-
cián (6,10 €) sme si dali so 
zemiakovou kašou (zemia-
kov v rôznych podobách 
mali viac) a ako alternatívu 
k zelenine sme zvolili tatár-
sku omáčku. Zemiaková kaša 
bola pripravená poctivo, žia-
den polotovar, pre nás síce 
málo slaná, ale jediteľná, ne-
mali sme vážnejšie výhrady. 
Inak, na stoloch sú soľničky 
aj koreničky. Vyprážaný en-
cián podľa nás čerstvý nebol, 
z trojobalu sme mali pocit, 
že syr bol v strúhanke oba-
lený znova, ale jedli sme už 
aj horšie. Tatárska omáčka, 
asi vlastnej výroby, bola cel-
kom dobrá, ale jedli sme už 
aj lepšie. No a porcia veľká, 
syry až dva, to sa bežne nevi-
dí, servírovanie síce nič moc 
(tatárska „placnutá“ rovno 
na tanier), nuž ale, to je tác-
kareň. 
K Vyprážaným kuracím nu-
getám (6,10 €) sme si zas 
vybrali opekané zemiaky 
a kapustový šalát, ktorý nám 
pripomenul dávne časy škol-
ských jedální, taká milá spo-
mienka. Mäsu nevyčítame 

nič, bolo chut-
né (a teplé!), 

fajn boli 
aj zemia-
ky, kôrka 
j e m n e 
chrumka-

vá, naša 
obava, že 

budú medzi nimi 
tvrdé spečené kusy, bola zby-
točná. Na šaláte sme ocenili, 
že bol čerstvý a mal neupra-
venú, prirodzenú chuť bez 
nálevu.
Ďalšou našou voľbou bolo 
Hovädzie varené s kôpro-
vou omáčkou a knedľou  
(6,10 €). Na tanier nám na-
ložili celkom peknú porciu, 
ktorá potešila oko. Samot-
né mäsko bolo síce trochu 
suchšie, ale spolu s omáč-
kou fajn. Knedľa zas ľahká, 
hebká aj po nejakom čase, 
čo sa nám žiada vyzdvihnúť 
– jednoznačne bola domácej 
výroby. 
Napokon sme vyskúša-
li Bravčové na horčici  
(6,10 €), ku ktorému sa nám 
hodila ryža a opäť šalát 
z čerstvej kapusty. Aj toto 
jedlo bolo úplne v poriadku, 
mäsko mäkké a šťavnaté, 
omáčka mala príjemnú chuť 
a ryža bola dobrá, nerozva-
rená. Porciu sme zjedli celú, 
chutilo nám. (bn)
 Foto: Matúš Husár
Naše hodnotenie: 
Maximum: 5 hviezdičiek
Reštaurácia nebola o návšte-
ve informovaná. Konzumáciu 
si redakcia platila sama.

Varia lacno a dobre, treba si len správne vybrať 

Bravčové na 
horčici

Kurací 
vývar

Hovädzie 
s kôprovou omáčkou

Vyprážané kuracie 
nugety

Vyprážaný 
encián

Knedličky plnené 
údeným, kapusta

Zelený taxík
opäť jazdí 
VAJNORY
Vo Vajnoroch už spustili 
službu Zelené taxi, ktorá 
pomôže najmä starším či 
zdravotne odkázaným ľu-
ďom s odvozom biologické-
ho odpadu.
Do biologického odpadu, 
ktorý pracovníci hospodár-
skej správy vyvezú zo záhrad 
občanov, patria kvety, tráva, 
lístie, drevný odpad zo stri-
hania a orezávania krovín 
a stromov, vypletá burina, 
pozberové zvyšky z pesto-
vania, piliny, drevná štiepka, 
hobliny, drevný popol. Zák-
ladná cena za vývoz odpadu 
je 10 eur, ľudia nad 64 rokov 
zaplatia 5 eur.  (bn)

Pribudlo 
KOLO
KARLOVA VES
Rôzne predmety, ktoré už 
nepotrebujete, ale poslúžia 
niekomu inému, môžete po 
novom odniesť aj do no-
vého re-use centra KOLO 
v Karlovej Vsi.
Nové mestské re-use cen-
trum, ktoré nájdete v Kar-
lovej Vsi na Jurigovom ná-
mestí (OD Kotva), začalo 
so zberom predmetov už 
koncom februára. Predmety 
určené na opätovné použitie 
musia byť pred odovzdaním 
čisté, zachovalé, funkčné 
a kompletné. KOLO v Kar-
lovej Vsi na rozdiel od 
KOLO v Ružinove (OC Kor-
zo) z kapacitných dôvodov 
neprijíma čalúnený ani neča-
lúnený nábytok . (ts)
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ZÁHORSKÁ BYSTRICA
Mestská časť Záhorská 
Bystrica si pripomína 710. 
výročie prvej písomnej 
zmienky o tejto niekdajšej 
obci a pri tejto príležitosti 
vydala vlastné „bystrické 
peňíze“ 710 bystrických. 
Pomôžu pri obnove richtár-
skeho domu.
„Bystrické peňíze“, ktoré 
mestská čas pripravila pre 
svojich obyvateľov, budú 
podľa starostu Jozefa Krúpu 
všetkým pripomínať oslavy 
710. výročia prvej písomnej 
zmienky o Záhorskej Bys-
trici. A nielen to. „Ide o for-
mu zábavy, ktorá má však 
aj ušľachtilý rámec – kúpou 
limitovanej edície v hodnote 
71 eur alebo 710 eur prispe-

jú jej majitelia na 
obnovu ikonic-
kého Richtárskeho domu, 
pôvodného domu z 18. sto-
ročia, ktorý je zaradený do 
zoznamu pamätihodností,“ 
vysvetlil.
Farebnosť a vzory tohto 
originálneho propagačné-
ho materiálu sú inšpirované 
bystrickým krojom, autorom 
nápadu je obyvateľ Záhor-
skej Bystrice, operný režisér 
Pavol Smolík, ilustračne ho 
spracoval ilustrátor Dávid 
Dzurňák zo Záhorskej Bys-
trice, ktorý pre mestskú časť 
vlani pripravil aj návrh vstup-
ných tabúľ. Stredný hlavný 
motív limitovanej edície ko-
rešponduje s uvítacou tabu-
ľou Záhorskej Bystrice, ktorá 

zachytáva hlavné dominanty 
mestskej časti – kostol, mod-
ré domčeky, novú školu a, sa-
mozrejme, to hlavné – všetky 
generácie obyvateľov. 
Súčasťou bystrických „peňa-
zí“ sú vtipné detaily, naprí-
klad „ochranní pásek“ a vo-
dotlač, prvky ako de, te, ne, 
le parodujú ochranné prvky/
čísla/kódy na reálnych ban-
kovkách. Na zadnej strane 
limitovanej edície je vyobra-
zená lopta a akordeón, ktoré 
vystihujú fakt, že mnohí oby-
vatelia Záhorskej Bystrice sa 
venujú športu a hudbe. 
Miroslava Ryšková z referátu 
komunikácie s verejnosťou 
nás tiež informovala, že kaž-

dá rodina žijúca v Záhorskej 
Bystrici dostane do schránky 
špeciál 710 bystrických, kto-
rého súčasťou sú aj „bystric-
ké peňíze“ na vystrihovanie. 
Tie sa zas dajú použiť ako 
vstupné na niektoré podujatia 
mestskej časti v roku 2024 
aj na nákup vybraných pred-
metov.  (ts, bn)
 Foto: MČ Záhorská Bystrica

STARÉ MESTO
Pri Zuckermandli osadili 
pamätník Imricha „Imiho“ 
Lichtenfelda, významného 
športovca, ochrancu brati-
slavskej židovskej komuni-
ty a zakladateľa bojového 

systému sebaobrany krav 
maga, ktorého detstvo 
a mladosť bola spojená 
s naším mestom.
Pamätník zobrazuje Imricha 
Lichtenfelda v životnej veľ-
kosti. „Guľa v jeho rukách 
symbolizuje krehkosť a zra-
niteľnosť a je na prvý pohľad 
predurčená na zničenie, skazu 
v súboji s nebezpečenstvom, 
ktoré je zobrazené v ostrých 
až agresívnych hrotoch. Tu 
ale ako ochranca slabších pri-
chádza Imi, a nielenže bráni 
slabších, ale im aj odovzdáva 
dar, ktorým sa v budúcnosti 
dokážu ubrániť sami. Je ním 

krav maga a slúži celému 
ľudstvu ako večné dedičstvo 
od Imiho,“ vysvetlil autor 
sochy, študent sochárstva 
VŠVU Šimon Chyla.
Pamätník iniciovalo občian-
ske združenie FABRIKart, 
ktorého cieľom je pripomí-
nať významné osobnosti Bra-
tislavy. „Miesto, na ktorom 
dnes Imi stojí, nesie v sebe hl-
bokú symboliku jeho nechce-
ného odchodu do Izraela. Tu 
bude vystavený nasledujúci 
rok, aby pripomínal naše 
spoločné hodnoty a históriu. 
Následne sa vydá na cestu, 
ktorá napodobní Imiho cestu 

parníkom Pentcho do Pales-
tíny. Po roku sa však opäť 
vráti domov, do Bratislavy,” 
povedal predseda združenia 
Andrej Aleksiev. (ms)
 Foto: FABRIKart

Kultúrne a spoločenské 
podujatia mesta sa v dáv-
nejších storočiach sústre-
ďovali najmä do priestorov 
Starej radnice. Medzi jej 
múrmi sa odohrávali nielen 
dôležité epizódy bratislav-
skej histórie, veľké či drob-
né tragédie, ale i veselé 
udalosti a ne-
viazané zába-
vy. Spisovateľ 
Igor Janota na 
nasledujúcich 
riadkoch spo-
mína aj to, že 
zabávajúci sa 
hostia spali len 
krátku chvíľu 
a už ich mest-
skí radní budi-
li s pohárikmi 
v ruke.
Spočiatku sa 
zábavy pripravovali len 
v spojení s nejakou mimo-
riadnou udalosťou: voľbou 
richtára, pri nástupe nového 
magistrátu do funkcie alebo 
pri návšteve panovníka. Ne-
skôr sa veselé hostiny a tan-
covačky konali aj pri príle-
žitostiach, ktoré sa kedysi 
oslávili či aspoň pripomenuli 
iba v súkromí: svadby mešťa-
nostov, krstiny ich potomkov, 
ale aj kary po pohreboch vý-
značných obyvateľov mesta.
Zo zábav pri návšteve cisá-
ra vznikli veľkolepé oslavy 
s tancovačkou do rána, rov-
nako, ako keď Prešporok 
navštívili cudzí panovníci, 
domáci aj zahraniční voj-
vodovia, kniežatá či iní vý-
znamní hostia. A prečo nie? 
Zveriny bolo v karpatských 
lesoch dosť, rýb v Dunaji 
neúrekom, o víne ani neho-
voriac. Od Michalskej brány 
popod kopce až po Trnavu – 
samý vinohrad.
Pre zaujímavosť pripomína-

me, že jedna veľká zábava sa 
v priestoroch Starej radnice 
konala na počesť návštevy 
delegácie českých stavov – 
Česi na túto návštevu dlho 
nevedeli zabudnúť. Toľko 
jedla a pijatiky vraj na jed-
nom mieste jakživ nevideli. 
Takéto zábavy trvali aj nie-
koľko dní. Hosťom muse-
li stačiť krátke prestávky 
nadránom, aby si oddýchli 
a spamätali sa, a už ich čle-
novia mestskej rady budili 
s pohárikmi a výdatnými ra-
ňajkami na práve prestretých 
stoloch. Kto by o tom pochy-
boval, nech si pozrie zápisy 
v mestských knihách, Na 
slávnosti a zábavy boli k dis-
pozícii vyzdobené priestory 
na prvom poschodí dnešnej 
Starej radnice.
Aká by to bola zábava, keby 
na nej nevyhrávala hudba? 
Kým prišla medzi zabáva-
júcich sa cigánska muzika, 
slávnosť uviedol a potom 
do tanca a na počúvanie hral 

o r c h e s t e r , 
ktorý sa vo-
lal Turmmu-
sik. Vežová 
hudba.
Na čele toh-
to vari naj-
známejšieho 
h u d o b n é h o 

telesa stál vždy najstarší člen 
spomedzi strážnikov mest-
skej radničnej veže, ktorí 
dňom nocou bdeli nad živo-
tom mesta a nad majetkami 
obyvateľov. Z veže sledovali 
a občanom oznamovali všet-
ko, čo by mohlo ohroziť ich 
pokojný život: požiar v nie-
ktorej časti mesta, hrozbu 
povodne, vzpriečenie ľa-
dochodu v dunajskom toku 
a možnosť záplav v okolí 
dunajských brehov, pribli-
žovanie sa nepriateľských 
vojsk k mestským hradbám, 
nájazdy divých nomádov, 
ale aj príchod moru či cho-
lery. Z veže mešťanostom 
oznamovali polnoc, začiatok 
jarmokov, výročných trhov, 
príchod vzácnych hostí i to, 
že na radnici sa začína zába-
va. A všade tam hrala kapela 
strážnikov – Turmmusik. 
V priebehu mnohých storo-
čí, kedy v Bratislave jestvo-
vala Vežová hudba (zanikla 
až v druhej polovici 18. sto-

ročia), sa udialo množstvo 
veselých i vážnych príhod. 
Napríklad v roku 1701 sa 
prešporský veliteľ mestskej 
stráže tak nahneval na nie-
ktorých členov hudobného 
telesa, že jednému rozbil 
husle a druhého v zúrivosti 
zmlátil. Incidentom sa zao-
berala aj mestská rada. Po 
dlhom rokovaní dala príkaz 
mestskému účtovníkovi, aby 
„bezočivému nespratníkovi“ 
zrazil zo mzdy tri zlatky za 
rozbité husle a ďalšie tri zlat-
ky ako bolestné zmlátenému 
muzikantovi. (bn)
 Foto: archív TASR
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Bujaré zábavy v Starej radnici trvali dni a noci

Legendárny Imrich Lichtenfeld má svoj pamätník

Členovia kapely strážnikov pravidelne 
pripravovali koncerty, ktoré odznievali 
z radničnej veže.

Tradícia vežových koncertov v našom meste sa neskôr obno-
vila, stali sa súčasťou kultúrneho leta. Foto je z júla 1993.

Kto si kúpi „bystrické peňíze“, prispeje k obnove 
richtárskeho domu.

Pamätník Imiho Lichtenfelda

Pieta
pohrebná služba

Pieta – pohrebná služba
Mlynské Nivy 8
02/52 63 11 81 
www.pieta.sk

Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov.
~ ~ ~
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Pod hlavnou 
stanicou majú
novú kameru
STARÉ MESTO
Mestská polícia bude môcť lep-
šie dohliadať na verejný poria-
dok v meste. Rozšírila počet
kamier, ktoré sú napojené na
mestský kamerový systém. Ešte
koncom leta  spustili kameru na
Námestí Franza Liszta. Mestskí
policajti v súčasnosti používajú
95 kamier. Všetky kamery sú
otočné, digitálne a poskytujú
obraz vo vysokom rozlíšení. Zo
všetkých sa dá v prípade potre-
by urobiť záznam. 
Kameru na Námestí Franza
Liszta nainštalovali preto, lebo
ide o prístupové miesto turistov
do Bratislavy a aj týmto spôso-
bom chcú zvyšovať ich bezpeč-
nosť. V okolí Hlavnej železničnej
stanice dochádza k zhromažďo-
vaniu viacerých neprispôsobi-
vých osôb, policajti kontrolujú
najmä dodržiavanie všeobecne
záväzného nariadenia o čistote a
poriadku a nariadenie o zákaze
požívania alkoholu na verejnosti.
V rozširovaní počtu kamier v
meste sa má pokračovať, keďže
kamerový systém zvyšuje bez-
pečnosť v uliciach Bratislavy.
Kamery pôsobia v prvom rade
preventívne. 
V prípade páchania priestupku
alebo trestného činu zase môže
operátor na miesto rýchlo
poslať hliadku. Kamerové
záznamy pomáhajú aj Policaj-
nému zboru SR pri objasňovaní
trestných činov.
Od začiatku roka fungujú tri nové
kamery za približne 17-tisíc €
(vrátane inštalačných prác).
Magistrát navrhuje aj vytvorenie
jednotného mestského kamerové-
ho systému, ktorý by zjednotil
všetky existujúce kamerové sys-
témy v Bratislave - kamerový
systém Dopravného podniku Bra-
tislava, Krajského riaditeľstva
Policajného zboru SR v Bratisla-
ve a Mestského kamerového sys-
tému mestskej polície.
V súčasnosti totiž mesto financu-
je tri oddelené kamerové systémy.
Ich využitie nie je pritom optimál-
ne vzhľadom na rôzne poslanie
koncových užívateľov. Kamero-
vý systém sa tak využíva jedno-
stranne. (lm)

Deti môžu 
športovať na
novom ihrisku 
PETRŽALKA
Futbal, hokejbal, volejbal či
hádzanú, ale aj ďalšie športy
si môžu zahrať deti a mládež
na novom multifunkčnom
ihrisku v pri Základnej škole
na Nobelovom námestí v
Petržalke. 
Okrem školákov sa môžu tešiť
aj miestni obyvatelia, ktorým
bude ihrisko k dispozícii mimo
vyučovacích hodín. Hracia plo-
cha ihriska má rozlohu 600
štvorcových metrov. (st)

BRATISLAVA
Na stretnutí pracovníkov
oddelenia Sprostredkovateľ-
ského orgánu hlavného mesta
(SO) pre Integrovaný regio-
nálny operačný program
(IROP) so zástupcami mest-
ských častí Bratislavy rozobe-
rali možností poskytnutia
pomoci pri projektoch jedno-
tlivých mestských častí.
Starostov napríklad informovali
o výzve na výstavbu a rekon-
štrukciu materských škôl, ktorá

by mala byť zverejnená už v
najbližšom čase. Zástupcov
mestských častí však zaujímali
aj výzvy týkajúce sa bezpečnej a
ekologickej dopravy, prostred-
níctvom ktorej bude možné
financovať napríklad aj výstav-
bu cyklotrás. 
Na čerpanie z programu IROP
boli v krajských mestách zria-
dené sprostredkovateľské orgá-
ny priamo v mestských úra-
doch. V prípade Bratislavy túto
úlohu plní magistráte. Jednou z

jeho hlavných činností sú tvor-
ba a aktualizácia riadiacej do-
kumentácie. Ďalej ide o prípra-
vu výziev na predkladanie pro-
jektových zámerov a žiadostí o
nenávratný finančný príspevok
a o posudzovanie projektových
zámerov a ich odborné hodno-
tenie v časti aplikácie bodova-
ných kritérií v rámci konania o
žiadosti o nenávratný finančný
príspevok/vypracovanie hodno-
tiacich správ k projektovým
zámerom. (kk)

Hlavné mesto ponúklo mestským
častiam pomoc pri projektoch

P i e t a
pohrebná služba

Pomáhame 
24 hodín denne 

už viac ako 30 rokov
~ ~ ~

Posledná rozlúčka v našej
obradnej miestnosti 

za 850 eur
~ ~ ~

Súčasťou balíka služieb je 
truhla, čalúnenie, obliekanie, 

úprava, smútočný obrad, 
vybavenie matriky 

a kremácia 
vrátane štandardnej urny

~ ~ ~
V obradnej miestnosti Pieta 

ponúkame bezplatne tieto služby:
�� prepožičanie štyroch 
umelých vencov už aj 

so štandardnými stuhami
�� zobrazenie fotografie 

zosnulého na LCD monitore
�� prehratie foto prezentácie 

zo života zosnulého
�� kondolenčnú listinu

~ ~ ~
Na týchto službách 
ušetríte minimálne 

240 eur
Mlynské nivy 8
02 /  5263 1181
www.pieta.sk

Novovznikajúce Malé Kras-
ňany vás pozývajú od štvrtka
20.10 do soboty 21.10. priamo
do svojho areálu. Dni otvore-
ných dverí ponúknu počas
predĺženého víkendu atrak-
tívny program a zábavu aj
pre najmenších. Tešiť sa
môžu všetci, ktorí sa zaujíma-
jú o moderné trendy v bývaní
a zdravý životný štýl.     
Svoje brány doširoka otvoria
Malé Krasňany vo štvrtok o
15.00. Počas troch dní tu môže-
te navštíviť úplne nové vzorové
byty navrhnuté profesionálny-
mi bytovými dizajnérmi.
Možno sa nimi dáte inšpirovať
pri zariaďovaní vlastného býva-
nia. Odborníci vám ochotne

poradia aj s možnosťami finan-
covania pri kúpe nehnuteľnosti. 
V piatok sa program začína už
ráno po desiatej. Pri predajnom
mieste Malých Krasňan na
Račianskej ulici si poobede
môžete dať poradiť od športov-
ca, špecialistu na výživu a
životný štýl a moderátora Mar-
tina Šmahela, s ktorým môžete
absolvovať aj špeciálny tréning
na posilnenie imunity a na
správne chudnutie.
Sobotou vás od 10.00 až do
19.00 bude svojím koncertom
sprevádzať speváčka Barbara
Weiss. K špeciálnej atmosfére
isto prispeje ochutnávka výni-
močných malokrasňanských
vín z miestnych viníc. 

PD Vinohrady vás zasvätí do
tajov tradičného vinárstva v
priamom susedstve s modernou
mestskou architektúrou. Aby
ste nedegustovali naprázdno,
chýbať nebude ani chutný
domáci guláš podľa receptu
miestneho pivničného. 
Počas troch dní vás čaká bohatý
program, ktorý si užije celá
rodina vrátane najmenších.
Kreatívne dielne pre šikovné
ruky, maľovanie na tvár a
zábavné hry s animátormi. 
Vezmite so sebou na Dni otvo-
rených dverí do Malých Kras-
ňan svojich najbližších a prog-
ram si užijete dvojnásobne. 

www.malekrasnany.sk �

Zažite Dni otvorených dverí 
v Malých Krasňanoch

V obradnej miestnosti Pieta 
ponúkame bezplatne tieto 

služby:
► prepožičanie 

štyroch umelých vencov 
už aj so štandardnými 

stuhami

► zobrazenie fotografie 
zosnulého na LCD monitore

► prehratie foto 
prezentácie zo života 

zosnulého

► kondolenčnú listinu.

Na týchto službách 
ušetríte min. 

300 eur.

~ ~ ~

Alzheimercentrum Piešťany n.o., 
špecializované zariadenie z dôvodu navýšenia kapacít lôžok  
po rekonštrukcii príjme nových klientov s Alzheimerovou  

chorobou alebo stareckou demenciou rôzneho typu.

V prípade záujmu volajte na tel. číslo 
+421 918 930 000

E-mail: riaditelka.piestany@alzheimercentrum.sk

Nedajte sa nachytať, ak do-
stanete e-mail s predvola-
ním na políciu! Ako funguje 
podvod, ktorý môže oklamať 
aj ľudí v BRATISLAVE? 
Špekulanti vám najprv po-
šlú predvolanie, kde sa vám 
vyhrážajú trestom za údajný 
závažný trestný čin, väčšinou 
v súvislosti so šírením detskej 
pornografie. Máte reagovať 
čo najskôr, inak vám hrozí 
zatknutie, a ešte aj vysoká 
pokuta. „Ak im odpíšete, po-
stupne vás spracujú tak, aby 
ste im zaplatili prevodom na 
účet alebo od vás rovno vy-
tiahnu vaše platobné údaje,“ 
varuje polícia. Zdôraznila, že 
predvolania nikdy neposielajú 
e-mailom, ale riadnou poštou. 
s hlavičkou konkrétneho poli-
cajného zboru.  (TASR, bn)

Z histórie obce
 Záhorská Bystrica sa po 

prvý raz spomínala v roku 
1314 v darovacej listine 
uhorského kráľa Karola I. 
Róberta. Dedina bola 
poddanskou osadou 
stupavského panstva. 
V roku 1377 ju uhorský 
kráľ Ľudovít I. Veľký daroval 
paulínom z Marianky.

 V 18. storočí získala povesť 
najbohatšej dediny záhor-
skej časti Bratislavy. Mala 
nielen veľa obyvateľov  
(1 503), ale aj významnú poľ-
nohospodársku produkciu. 

 V roku 1972 bola Záhorská 
Bystrica pričlenená k Bra-
tislave s cieľom rozvíjať 
hlavné mesto smerom na 
severozápad. Katastrálne 
územie predstavuje svojou 
rozlohou štvrté najväčšie 
územie spadajúce pod 
naše mesto. 

 Zdroj: zahorskabystrica.sk

Richtársky dom pomôžu obnoviť originálne peniazeSpoznajte 
pečate cechov
a ich históriu
BRATISLAVA
Slovenské národné múze-
um predstavilo novú publi-
káciu Pečate bratislavských 
cechov. 
„Cechová organizácia bola na 
našom území od prelomu 14. 
a 15. storočia bázou rozvoja 
remeselnej výroby, o ktorú sa 
opieralo hospodárstvo výsad-
ných kráľovských a zeme-
panských miest. Cechy vy-
tvárali ekonomické zázemie 
svojim členom a umožňovali 
majstrom - členom cechu pod 
ochranou cechových artikúl 
(štatútov) rozvíjať svoj ob-
chod a remeslo,“ priblížilo 
múzeum. Monografia autora 
a kurátora zbierok SNM - 
Historického múzea Martina 
Besediča predstavuje vznik 
a vývoj cechovej sfragistiky 
v Bratislave na základe súbo-
ru pečatidiel a ich odtlačkov, 
význam cechového pečatidla 
v živote cechu a jeho použí-
vanie.  (TASR)

Búrlivé 60-te
STARÉ MESTO
Slovenská národná galéria 
otvorila dve výstavy v Pre-
mostení, ktoré odkazujú na 
búrlivé 60. roky. 
Prvou je výstava Umenie, 
ktoré zostalo (Kolekcia - Me-
dzinárodné bienále mladých 
výtvarníkov Danuvius 1968), 
druhou U.F.O. Umenie fantas-
tického odhmotnenia. Obe vý-
stavy predstavujú umenie 60. 
rokov 20. storočia a rôzne as-
pekty búrlivej éry s presahom 
aj do súčasnosti. Ich umiest-
nenie je tiež odkazom na 60. 
roky, v ktorých sa zrodila myš-
lienka Premostenia. (TASR)
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Kurt  
Tucholsky dravý vták 2. časť 

tajničky

upravia  
posteľ  

na spanie

rímske  
číslo 6

Alena  
(dom.)

hyper-      
textový  
odkaz  

(inform.)

Autor  
krížovky:  

Juraj   
Mitošinka

citoslovce  
pohrozenia

3. časť 
tajničky

skratka  
rotmajstra

skratka  
pre a iné

dotklo sa  
háklivej  

veci  
(expr.)

Pomôcky: 
Ajas, ono-   
nid, obida,  
link, nielo  

nanovo,  
opäť

zaručo-     
vali sa

muž  
vo vzťahu  
k svojmu  
dieťaťu

zátoka  
(geogr.)

okul odrazu,  
súčasne

urob  
prehltnutie

privádzali  
na svet  

deti

vypaso-     
vane  

zlato, po  
španielsky  

osobné  
zámeno

utajený  
pôvodca  
tátohľa

malý blok  
mliaždi  
(expr.)

plochý  
orgán  
rastliny

pokrývaj  
kvapkami  
živočích  
(kniž.)

6. časť 
tajničky

tula  
(výtv.)

Pomôcky: 
boka, ace-   
tid, sola-     
no, orliak  

poschodie  
(zastar.)  

srdcovnica

druh  
glykozidu  

divoký  
človek

značka  
hliníka  

okrútila sa  

5. časť 
tajničky rodáčky

ester  
glycerínu  
a kyseliny  

octovej

obsialo  
lichôtka  
(zried.)

vyhynutý  
Indián  

cvičenie  
v joge

prihovoril  
sa nieko-    

mu

zostavená  
z lega  

Norbert  
(dom.)

značka  
erbia  

citoslovce  
zakvičania

trhajú,  
ničia  

(kniž.)

omotala  
posypal  
soľou

iskrička  
hlodavé  

zuby

EČV  
Topoľčian

citoslovce  
chichotu  
arabský  

kôň

hlaváň  
(expr.)  

upravovať 
plisovaním

syn kráľa  
Telamóna

nezdravá  
horúci  
africký  
vietor

náhorná  
plošina  
skratka  

pre ibidem
Pomôcky: 

stolon,  
živoch,  
ásana  

grécky  
boh lásky  

hnitím  
dozrel

krútilo sa  
Sabína  
(dom.)

značka  
india  

pozitívne

vzalo si  
na starosť

trápenie  
(expr.)  

jastrabo-    
vitý vták

chuchva-    
lec  

živočíchy  
bez nôh

ohýnala,  
krivila  
telo

ovísa,  
klesá  
zohli

hra, po  
anglicky  
úžitok, 

prospech

značka  
neónu

práca  
(v med.)  
omámil

dookola  
(hovor.)  
4. časť 
tajničky

veľká  
plocha  
poľa

umy

Štefan  
(dom.)

trocha  
naklonilo  

plakal  
(bás.)

nasadlo  
vyššie  

delostrelec 
(hovor.)

lepilo sa

Ľudmila  
(dom.)  
lesná  
lúčka

1. časť 
tajničky

Pomôcky: 
Iola, air,  

Eros, oro,  
tunika  

prístavné  
zariadenie  

žblnkot  
(expr.)

robiť  
čiary  

Rastislav  
(dom.)

cudzo-      
krajné  
psovité  
šelmy

ruskí  
šľachtici

skr. štátu  
Kansas  

dcéra krá-   
ľa Euryta

odpila si

solmizač-    
ná slabika  

mastia  
lojom

značka  
pre barel

poplaz  
(bot.)  

rímske 
číslo 151

skratka  
leukocytu

vážilo si  
EČV  

Komárna

zbavujte  
zakliatia

oblečenie  
starých  

Rimanov

nápev,  
pieseň

Pošlite do 30.4.2024 znenie tajničky z krížovky na 
sutaz@banoviny.sk a vyhrajte podrobnú turistickú 

mapu Vysoké Tatry 1:50 000 a diár Notebook 
Therapy. Štatút súťaže na banoviny.sk.


